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Lokální politické stranictví v prostředí územní 

samosprávy ve městě Sezemice  

 ------------------------------------------------------------- 

Local political partisanship in a local 

government environment in the town of 

Sezemice  

Souhrn: 

Diplomová práce se zabývá problematikou lokálního politického stranictví 

v prostředí samosprávy obce. Cílem práce je prostřednictvím případové studie města 

Sezemice charakterizovat a identifikovat hlavní aktéry místní samosprávy ovlivňující 

politické stranictví ve vybrané obci. V této souvislosti je představena historie  

a současnost Křesťanské demokratické strany – Českslovenské strany lidové.  

Dalším z cílů je definování charakteru rozhodovacího procesu místní samosprávy na 

základě analýzy vývoje lokálního stranického systému s komparací výsledků 

komunálních voleb. Teoretická část se zabývá definováním pojmů politická strana a 

participace občanů v obcích. Vymezuje lokální politický prostor zkoumaného 

stranického systému. Praktická část práce zahrnuje socioekonomickou situaci, včetně 

komparace výsledků komunálních voleb. V závěru práce jsou zjištěné skutečnosti 

určující povahu lokálního politického prostoru shrnuty a porovnány s obecnými 

teoriemi zahrnujícími tuto problematiku. 

 

Klíčová slova: Sezemice, samospráva, lokální stranictví, politická strana, volební 

strana, komunální volby, volební program, rozvoj obce, participace občanů, 

kandidátní listina. 
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Summary: 

This thesis deals with the issue of political partisanship in the local environment of 

the village government. The aim of this work is a case study cities Sezemice 

characterize and identify the main actors in local government influencing political 

partisanship in the selected village. In this context it is presented the history and 

present of the Křesťanské demokratické strany – Československé strany lidové. 

Another goal is to define the nature of the decision-making process of local 

government based on the analysis of the development of the local party system with 

comparison of the results of municipal elections. The theoretical part deals with 

defining the concepts of political party and citizen participation in communities. It 

defines local political space investigated party system. Practical work includes socio-

economic situation, including a comparison of the results of municipal elections. In 

conclusion, the findings of fact specifying the nature of the local political space 

summarized and compared with general theories involving this issue. 

 

Keywords: town of Sezemice, local Government,  local partisanship, political party, 

municipal elections, election program, local elections, community development, 

citizen participation, candidates. 
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1. Úvod 

Každé územní uskupení v České republice má za svůj prioritní cíl rozvoj svého 

území a prostřednictvím své samosprávy se snaží tento cíl co nejvíce naplňovat. 

Intenzivně pracuje nejen na rozvoji území, ale i na rozvoji sociálním a kulturním ve 

prospěch svých občanů tak, aby co možná nejvíce rostla životní úroveň občanů a tím 

se i postupně navyšoval počet obyvatel, kteří budou mít zájem usídlit se na tomto 

území a zapojit se při jeho rozkvětu. Na toto vsázejí i politická uskupení a politické 

strany v komunální politice, které se při hledání svých voličů potažmo nových členů 

zaměřují právě na to, aby nabýzely rozkvět regionu popřípadě vyřešení palčivých 

problémů, které tyto oblasti sužují.  Samospráva města tímto přístupem ovlivňuje 

významnou měrou každodenní záležitosti občanů. Stejně jako politika parlamentní je 

i politická participace občanů  jedním z klíčových prvků demokratického systému, 

odrážející zájem občanů o chod svých měst a obcí. Na historii, současnosti a 

pohledem do budoucnosti lidové strany jsou ukázány vlivy, kterými si politické 

strany nejen v komunální politice procházejí a jak je těžké udržet si politickou přízeň 

voličů. Pomocí případové studie je v této práci analyzováno lokální politické 

stranictví ve městě Sezemice. 

 

1.1 Cíl práce a metodika 

Tématem diplomové práce je lokální politické stranictví v prostředí územní 

samosprávy. Výzkum byl zaměřen na vybranou obec - město Sezemice ležící 

v Pardubickém kraji. Sezemice byly vybrány pro případovou studii proto, že leží 

poblíž dvou krajských měst Pardubic a Hradce Králové a je zajímavé sledovat, jak se 

s pozitivním či negativním vlivem těchto měst dokáže místní samospráva vyrovnat. 

Cílem práce je v rámci zvoleného tématu za prvé charakterizovat hlavní 

socioekonomické ukazatele obce a vyhodnotit jejich vliv na vývoj a fungování místní 

samosprávy. Za druhé identifikovat aktéry politického procesu v obci jako jsou 

lokální politické subjekty, zájmové skupiny nebo podnikatelské subjekty a 

analyzovat jejich vzájemné vztahy. Třetím cílem je definovat charakter 

rozhodovacího procesu místní samosprávy na základě analýzy vývoje lokálního 

stranického systému a komparace výsledků komunálních voleb v roce 2014 ve 
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srovnání s komunálními volbami předchozích období. Ve výzkumu územní 

samosprávy na komunální úrovni se většinou používají dva hlavní směry zkoumání. 

První z nich uplatňuje pohled shora, který pohlíží na lokální politiku jako na nejnižší 

stupeň politického života jako celku. Druhý směr vychází ze základního tvrzení, že 

komunálních politiků je tolik, kolik je obcí. Jeho základní metodou jsou většinou 

jednotlivé případové studie, na jejichž základě teprve bývají  opatrně konstruována 

zobecňující tvrzení. [1, s.166-167] Při vypracování práce je využit výzkumný 

přístup, jenž se snaží zohledňovat odlišnosti v obsahu a způsobu rozhodování orgánů 

místní samosprávy v obcích různých velikostí. Práce je postavena jako případová 

studie. Ke sběru dat byly využity zejména dvě základní techniky – studium 

dokumentů a dotazování Mezi studované dokumenty patřily kronika města 

Sezemice, dokumenty ze zasedání zastupitelstva a rady města, dále data z českého 

statistického úřadu a místního tisku. Důležitými zdroji byly polostandardizované 

rozhovory s lídry místních politických uskupení, kteří zároveň zastávají posty 

v místní samosprávě. Rozhovory jsou přílohami této práce.  

2. Úvod do problematiky  

Listina základních práv a svobod zajišťuje občanům České republiky základní 

politická práva, to znamená možnost pro občany zakládat politická uskupení, či 

politické strany a zároveň se v nich sdružovat. Je zde tedy dodržen základní princip 

demokracie, která zaručuje možnost občanů podílet se na věcech veřejných buď 

právě prostřednictvím politických uskupení nebo volbou svých zástupců být součástí 

politického života. V České republice tak mluvíme o zastupitelské demokracii. Právo 

volit se v zemi charakterizuje jako všeobecné a rovné a při volbách se realizuje jako 

hlasování tajné. Občané také mají rovný přístup k  voleným a jiným veřejným 

funkcím. V lokálním prostředí jsou tyto záležitosti ohraničeny v zákoně číslo 

491/2001 Sb. O volbách do zastupitelstev obcí.  

2.1 Politické strany  

Na politickou stranu pohlížíme jako na politickou organizaci, která nominuje své 

zástupce do státních potažmo veřejných úřadů. Zvolení zástupci vystupují pod svým 

jménem, ale prosazují určitou politickou ideologii strany, kterou daná politická 

strana prosazuje a má ve svém programu. Dále mohou být tito zástupci nominováni 

pro vyřešení daného problému, proti kterému chce politická strana vystupovat, nebo 

http://cs.wikipedia.org/wiki/Politick%C3%A1_ideologie
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naopak za něj bojovat. Politickou stranu můžeme nejlépe charakterizovat snahou 

získat politickou moc ve volbách. Je organizací dobrovolnou a trvalou s pevnými 

organizačními strukturami a členskou základnou. Její členové vystupují pro společný 

zájem, podobné politické smýšlení a jsou ochotni bojovat za své politické stranictví. 

Právě díky politickému stranictví se v České republice mohou občané podílet na 

tvorbě a funkčnosti politického života. Politické strany jsou nedílnou součástí 

moderní politiky, která tyto strany využívá k už zmíněnému získání vládní moci. Ve 

své nynější podobě se politické strany objevují poměrně nedávno až v 19. století,  

i když historie spojená s tvorbou politických stran sahá už na konec 13. století, kdy 

se v církvích objevují první zmínky o spojení lidí, kteří byli ideově spjati a společně 

vystupovali při prosazování svých zájmů. Avšak až v průběhu 19. století se postupně 

roztřiďují politická hnutí na dvě základní skupiny, tedy levici a pravici. Za pravicově 

smýšlející se označují hlavně strany konzervativní, hájící většinou staré pořádky  

a tradice, prosazující co nejmenší zasahování státu do ekonomické soutěže a stojící 

na náboženství a tradiční formě rodiny. Levicové strany obhajují zájmy nižších  

a středních vrstev, prosazují sociální rovnost, přiklánějí se k centralizaci politické 

moci a ve většině případů mají antináboženské zaměření. Do svých politických 

programů vkládají rozsáhlé sociální zabezpečení, vysoké zdanění příjmů bohatých 

lidí s tlakem na ekonomickou solidaritu a prosazují také státní zásahy do 

ekonomického fungování státu. Mezi levicové strany se zpravidla zařazují také 

strany ekologické. Na politickém poli se také objevují strany, které nelze zařadit ani 

na levý ani na pravý břeh politického spektra. Můžeme je nazvat středovými, někdy 

také pravolevými. Tyto strany se zpravidla snaží vytvářet politické kompromisy mezi 

pravicí a levicí. Často se jedná o strany liberální a pokrokové, které hájí práva 

národnostních menšin a prosazují občanskou svobodu. Politická strana je základní 

organizační jednotka, která propojuje stát s občanskou společností a dalšími 

zájmovými organizacemi ve společnosti. [2, s. 265] 

Politický systém v České republice má strukturu parlamentní zastupitelské 

demokracie, která je také v některých případech nazývána jako nepřímá demokracie, 

protože si občané volí v přímých volbách své zástupce, kteří je pak zastupují a podílí 

se na vládnutí a řízení státu. Naproti tomu stojí přímá demokracie, která označuje 

demokratickou formu vládnutí, ve které se vůle občanů přímo přenáší do procesu 

politického rozhodování. V přímé souvislosti na systémovém modelu užití může  

v praxi zahrnovat prvky, jako přímé tvoření zákonů lidmi, přímou volbu, referenda  

http://cs.wikipedia.org/wiki/Demokracie
http://cs.wikipedia.org/wiki/P%C5%99%C3%ADm%C3%A1_volba
http://cs.wikipedia.org/wiki/Referendum
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a také například odvolatelnost úředníků a politiků či konečnou kontrolu politického 

rozhodování. [3, s. 15-19] 

Tyto atributy splňuje v Evropě hlavně Švýcarsko, ale jak je vidno z uvedených 

pojmů, některá témata se prolínají i do nepřímé demkracie v České republice, která 

se tak přibližuje v některých případech právě přímé demokracii. Ze zkušenosti  

i z dalších zemí se ukazuje, že přímá demokracie napomáhá příznivým prostředím 

pro snadnější zapojení občanů do samosprávy, proto se také někdy objevuje název 

tzv. participační demokracie. Nejedná se však čirou formu demokracie, v níž by se 

všichni občané podíleli na formování veřejných témat, o kterých by pak společně 

všichni hlasovali. Tako forma rozhodování není, vzhledem ke geografickým  

i časovým podmínkám, na národní úrovni realizovatelná, proto se uplatňuje v podobě  

demokracie polopřímé, kdy je rozhodování zvolených zastupitelů doplněno 

metodami přímé účasti občanů příslušných obcí. Občané takto mohou 

spolurozhodovat o důležitých politických tématech, nikoli však o politických 

představitelích. Právo na odvolání a přímou volbu politických představitelů 

(například přímá volba starostů či prezidenta) tedy nepatří do formy přímé 

demokracie. Iniciativu o přímé demokracii může zahájit zákonem stanovený počet 

občanů nezávisle na přání vlády řídících orgánů, jako je samospráva města nebo 

parlament. Na nižších úrovních veřejné správy, v územně samosprávných celcích 

obcí a krajů, jsou podmínky realizace přímé demokracie mnohem příhodnější. Se 

zmenšujícím se územím a vyšší mírou soudržnosti místních komunit, kdy lidé mezi 

sebou mohou lépe diskutovat, lze uplatnit i princip takzvané deliberativní 

demokracie neboli formy společné diskuse o konkrétních problémech a nastalých 

situacích. Tvorba této politiky vychází z diskuze vykonávané ve struktuře občanské 

společnosti.[14] 

 

2.1.1  Funkce politických stran 

Politické strany nemají  pouze  soupeřit o politickou moc, jejich funkce obsahují 

daleko širší pojetí. Tyto funkce můžeme nejprve rozdělit na funkce specifické, které 

mají jednotlivé strany a funkce všech politických subjektů jako celku. U funkcí 

jednotlivých politických stran je dále třeba rozlišit ty, které splňuje každá strana  

v určitém státním systému, tedy funkce univerzální, a funkce charakteristické jen pro 
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některé strany pojmenované jako speciální, které jsou specifické pouze pro určitý 

segment politických uskupení. Funkce politických stran odpovídají na mnoho 

různých otázek, které řeší smysl, řád a jejich existenci. 

1. Funkce integrační znamená, že politické strany poskytují občanům určitého státu, 

kteří podobně smýšlejí a vycházejí ze stejných tradic, ucelenou politickou filozofii  

a politickou ideologii pro jejich společné politicky motivované aktivity. Politická 

strana dává lidem možnost se prakticky a organizačně spojit ke společným cílům pro 

snadnější hledání politického konsensu a koneckonců k vytvoření silné politické 

instituce, která může prakticky bojovat o podíl na politické moci ve státě. Toto 

spojení ovšem není většinou nikdy dokonalé a úplné, vždy zde zůstává prostor pro 

odchylky, které pokud neopustí zcela rámec základní ideové báze jsou většinou 

impulsem a hnacím motorem pro vnitřní uspořádání a utváření se pro výstup 

navenek. Přetrvává zde názor, že na základě politických filozofií a podobností 

politických uskupení existuje jakési klasické rozdělení na levici, střed a pravici, které 

dostávají podobu stran socialistických, liberálních a konzervativních, ale 

v extrémních případech se ze socialistů stávají komunisté a z konzervativvních stran 

strany autoritativní. Skutečnost 21. století ukazuje ještě na jeden extrém a tím je 

prostor pro hrozby válečné, protože jsou zde politici, kteří mají pocit, že by si jejich 

státy zasloužili více prosoru než nyní mají. 

2. Funkce výběrová. Politické strany a dále i politicky orientovaná zájmová 

sdružení, mají za cíl vytvořit výběrová kritéria, která dávají v praxi možnost 

schopným jedincům profilovat se, vyniknout, dokázat své vrozené řídící schopnosti  

a uplatnit své získané a nabyté zkušenosti. Ve zkratce to znamená, že politické strany 

jsou zastupovány lidmi, kteří jsou nejschopnější ve svém oboru a tím by se měly 

politické strany personifikovat a profesionalizovat. Výběrová funkce je však často  

v praxi velmi redukovaná, většinou jen na umění mluveného slova, tedy na umění 

rétorické. Častokrát se prosazují převážně populisté, zevnějšek a výstřední chování 

jsou významnějšími kritérii než moudrost, vzdělanost a politická originalita. Tato 

funkce politických stran tedy vede v řadě soudobých uskupení nepřímo k vytváření 

obsáhlého byrokratického aparátu a častokrát se ukazuje, že politická úspěšnost není 

propojená jen s intelektem, s mírou vzdělanosti či s kvalitou charakteru. 

Nejúspěšnější politici tak bývají spíše směsicí nabytých zkušeností,  neskonalé 
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vytrvalosti, dobré schopnosti se přizpůsobit a v poslední době také obrazem velikosti 

peněžních kont svých podporovatelů.  

Další funkcí politických stran je funkce zprostředkovatelská. Ta má za cíl 

poskytnout svým voličům zprostředkování kontaktů mezi lidmi a vládní mocí. Své 

představy a záměry by neměly mít nadřazeny zájmům a požadavkům voličů. Která 

strana dokáže prezentovat přání voličů a způsob řešení palčivých otázek nejlépe, ta 

má poté největší šance při volbách uspět. To je také spojeno s personálním 

obsazováním svých lídrů, kteří dokáží zaujmout, ale také srozumitelně 

zprostředkovat své myšlenky a plánovaný program své politické strany. Politici a 

právníci, kteří se zabývají ústavou, otázkami volebního systému a volebním řádem se 

v poslední době dělí na dva názorové proudy. Ten první, pravděpodobně v poslední 

době slabší, dává nadále přednost přímé demokracii všude tam, kde je to jen trochu 

technicky možné. Příznivci tohoto proudu definují roli poslance jako bezprostředního 

zástupce volené strany. Je představitelem  pro určitou skupinu voličů či určité 

lokality. Své voliče přímo zastupuje, je však i přímo odpovědný za svou politiku a 

zároveň je i odvolatelný. Zástupci druhého proudu často upozorňují nejen na 

komplikovanost a různorodost politických vztahů v dnešní nestabilní politické době, 

ale i na povinnost politických stran předkládat řešení na různých společenských 

konfliktů. Tím dávají prioritně najevo svůj jednoznačný postoj. Zobrazují roli 

poslance nejen jako bezprostředního zástupce politické strany  pro skupiny voličů, 

ale také jako politicky tvůrčí osobnost, která je stranicky 

a osobnostně odpovědná za své výroky a skutky. V praxi to však častokrát nefunguje 

a politické špičky se schovávají za názor strany a své osobní názory se většinou snaží 

zbytečně veřejně neventilovat. Zdá se tedy, že politická aktivita občanů je tedy velice 

nízká, neboť nemají dobrý příklad u politických představitelů v zemi. Ve výsledku to 

znamená, že se občané nechtějí do politického života zapojovat  nejen jako volený 

zastupitel, ale v poslední době též jako volič.[4, s. 14-30] 

 

2.1.2 Politické stranictví  

Politické strany ať už ve světě nebo v České republice zabezpečují pro své voliče 

spojení mezi nimi a politickou mocí, zároveň umožňují občanům participaci na 
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demokratickém procesu, který by měly politické strany představovat. Z české  

a československé historie však víme, že ne vždy toto bylo pravidlem. 

V poslední době se vývoj rozvoje politických stran spíše zastavil a obraz politické 

kultury začíná pozvolna snižovat i volební účasti v jednotlivých volbách ať už to jsou 

volby do poslanecké sněmovny nebo do zastupitelstev jednotlivých obcí. Oslabení 

členský základen se stává v poslední době trendem nejen v České republice, ale i ve 

světě. Není tomu tak však ve vztahu k státní moci a k veřejné správě, kde si politické 

strany své posty udržují. Tento proces se nazývá „gavernmentizace“ či 

„parlamentizace“.[5, s.17] Trend oslabování politických stran na svých pozicích je 

spíše ve vztahu k občanům. V českoslovesnkém prostředí se k vývoji této situace 

připojily tendence narušení kontinuity, neboť za vlády komunistické strany v oddobí 

od roku 1948 až 1989 zde politické strany neměly možnost provozovat svou činnost, 

nebo byla tato činnost komunistickou stranou řízena, jako to bylo u Československé 

strany lidové. Ostatní politické strany se znovu formovaly až po roce 1989.[6, s. 66] 

Díky tomu, že politické strany vykazují i různou politickou stabilitu, je zde velký 

pohyb politiků mezi jednotlivými politickými uskupeními, tento pohyb však 

nepřispívá dobré politické reklamě a tím k možnému vstupu nových členů do 

politických stran. Zároveň se v České republice často zformují politické strany, které 

postrádají členskou základnu, ať už to byla Občanská demokratická aliance ( ODA ) 

na začátku 90. let dvacátého století nebo v poslední době Věci veřejné nebo dnes 

hnutí ANO 2011. Proto se v komunálních volbách často objevují uskupení 

nezávislých kandidátů. Ty jsou schopny fungovat bez aktivních politických struktur  

a díky angažovaným osobnostem předčít masové politické kampaně a vyspělé 

politické struktury. Často úspěšně oslovují své potenciální voliče a volby v menších 

městech a obcích vyhrávají. Je to určitě i tím, že menší města a obce preferují 

osobnosti před politickými stranami, které tak ve zmíněných oblastech obtížně 

hledají své kanditáty. Většina lidí chce totiž na komunální úrovni zůstat nezávislá. 

Propojení s politickou stranou  je pro ně svazující a naopak jim v jejich komunální 

kariéře může uškodit, místo aby jim plusové body přinášela. Avšak i parlamentní 

strany, které sestavují své kandidátní listiny na komunální volby v malých městech 

se neobejdou bez podpory nezávislých kandidátů. Ve většině případů je počet 

aktivních členů místních organizací parlamentních stran nižší, než je potřebné 

k naplnění kandidátek. Velice významným hráčem na poli voleb do zastupitelstev 
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obcí jsou sdružení nezávislých kandidátů. Tyto typy politických subjektů jsou 

charakteristickým rysem lokální politické sféry. V malých obcích se stává, že 

sdružení nezávislých kandidátů je mnohdy jediným politickým uskupením u větších 

obcí a malých měst tato uskupení doplňují parlamentní politické strany, avšak 

nezřídka oproti parlamentním stranám ve volbách vítězí.[6, s. 74-75] 

 

2.1.3 Politická participace občanů 

Občané České republiky měli v nedávné historii po ukončení komunistické nadvlády, 

v roce 1990 a dalších letech konečně spolurozhodovat, kdo je bude zastupovat na 

lokální politické scéně. Vývoj politické participace ve volební účasti však ukazuje, že 

doby kdy občané přišli k volbám v takřka 100% počtu jsou historií a nyní se politické 

strany potýkají s trendem opačným, tedy s úbytkem voličů i možných kandidátů do 

místní samosprávy. Jsou dva pohledy na to, jak si tuto záležitost vysvětlit. První 

pohled mluví o varovném prstu, který voliči vyjadřují samotným politickým stranám 

které vnímají jako ohrožení zastupitelské demokracie. [7, s. 45] Druhý pohled je 

spíše liberální a ukazuje pokles voličské základny jako přirozený jev, který souvisí se 

stabilizací demokratické politiky.[6, s.77] 

Účast občanů ve volbách je jen jednou z možností participace na politickém poli. 

Dalšími možnostmi jak se může občan podílet na participaci je zapojení se do 

činnosti politických stran, zájmových spolků nebo občanské iniciativy pokud je  

v obci přítomna. Na rozdíl od politických uskupení, kde se projevují spíše indiviuální 

schopnosti jedinců, účast v zájmových spolcích má pro občany spíše sociální funkci. 

Zde se mohou realizovat občané, kteří mají zájem se sdružovat a společně vytvářet 

hodnoty, které by jako jednotlivci realizivat nemohli.[6, s.65-72] 

Důležitým aspektem participace občanů je take její nepolitická forma, která se 

projevuje v aktivitách občanů  souvisejících se spolkovou zájmovou činností. Účast 

ve spolcích splňuje jednu z nejdůležitějších funkcí a to funkci sociální  

v občanské společnosti. Zájmová sdružení umožňují realizaci a zapojení se občanů 

do veřejného života obce. Je zde prostor pro občany se aktivně realizovat a rozvíjet 

tak své aktivity směrem k rozvoji svých obcí. Různorodost typů zájmových sdružení 

v jednotlivých obcích je velice rozmanitá, ale zároveň se navzájem  od sebe příliš 
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neliší. Propojením politické a nepolitické participace občanů je aktivní účast občanů 

na veřejných zasedáních zastupitelstva. Mnoho studií měst a obcí však informuje  

o nezájmu občanů účastnit se zasedání zastupitelstev, který je v některých případech 

způsoben i vlivem samotných vedoucích představitelů obce, kteří tuto aktivitu příliš 

nepodporují a jen pramálo se podílejí na propagaci větší účasti občanů na těchto 

veřejných akcích. Případně se míjí účinkem snahy tato jednání pro občany 

zatraktivnit.  Pokud se lidé účastní těchto zasedání, tak především v případech, kdy 

se jich projednávaná témata nějakým způsobem přímo týkají a mají tak na jednání 

vlastní zájem. Rozvojem a rozšířením informačních technologií  se tato situace mění, 

neboť představuje nový komunikační kanál a prostor pro uplatnění občanů.  Je zde 

totiž možnost převést jednání zastupitelstva na internet, kde je mohou občané 

sledovat a případně do nich aktivně vstupovat pokládáním možných dotazů. Zatím je 

tato záležitost v začátcích, ale je to určitý směr, jakým by se participace občanů na 

veřejném životě v obcích mohla pozvednout. [1, s. 95-97] 

 

2.2 Historie KDU-ČSL v České republice 

"Lidová strana je stranou všech, a proto ve vládní většině svědomitě se stará o to, aby 

se u nás nevládlo třídně ve prospěch stavu jednoho, nýbrž bude vždy pracovati, aby 

se vládlo stejně spravedlivě ke všem stavům a třídám obyvatelstva. Všichni jsou 

občany tohoto státu, všichni mají právo na živobytí."  

                                             (zpráva výkonného výboru ČSL za období 1923-1926) 

První křesťansko-sociální sjezd, v českých zemích se konal ve dnech 8. a 9. září 

1894 v Litomyšli, za účasti delegátů z více než 150 křesťanskosociálních spolků  

z Čech, Moravy a Slezska. Byli to vesměs dělníci, několik duchovních a redaktorů 

křesťansko-sociálního tisku. Delegáti schválili několik rezolucí, z nichž 

nejdůležitější se týkaly otázky národní, politických práv dělníků a osmihodinové 

pracovní doby. Na sjezdu byla projednána i organizační forma další společné práce, 

ale v důsledku neujasněné organizační struktury spolupráce moravských a českých 

organizací došlo ke skutečnému založení křesťansko-sociálních stran až o dva roky 

později. Roku 1896 založil T. J. Jiroušek zemskou organizaci křesťansko-sociální 

strany v Čechách a Jan Šrámek r. 1899 zemskou organizaci na Moravě. Důležitou 
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oporou těchto stran se staly různé organizace, jako např. odborové centrály, 

družstevní, vzdělávací a charitativní spolky aj. Křesťansko-sociální strana byla 

limitována vlivem katolické církve mezi dělnictvem, a proto nikdy nezískala takové 

pozice jako katolicko-národní strana mezi venkovským obyvatelstvem, které 

považovalo křesťanství za součást života.[15] 

V květnu 1946 se pod heslem „Totalita bude bita“ Československá strana lidová 

představuje jako jediná nesocialistická  strana v národní frontě. Ani toto postavení 

ale nezabránilo komunistům dostat se k moci a uzamknout Československo 

v totalitním režimu.  

Lidovečtí straníci se po volebním neúspěchu snaží pracovat proti totalitnímu režimu 

ve skupině nazvané „ILA“. Pod vedením Aloise Hlavatého, který byl ředitelem 

Ústřední strany družstev, začali vydávat časopis „Nástup“, který poukazoval na 

nepravosti totalitního komunistického režimu. Časopis byl již vydáván ilegálně, 

protože komunistické špičky nemohly potřebovat, aby jim někdo tiskovinami 

podrýval autoritu. Mezi lid se tyto spisy dostávaly, právě pomocí lidoveckých 

straníků, kterým se dařilo zakládat i protistátní skupiny, které ve východních 

Čechách působily například v Horním Jelení,  Hlinsku, Chocni i Hradci Králové. 

Díky tomuto působení se bohužel hlavní aktéři odboje v čele s Aloisem Hlavatým, 

rodákem z Hořic, dostali do komunistických věznic. Právě Alois Hlavatý byl za svoji 

práci v odboji odsouzen ve vykonstruovaném procesu dne 31. 3. 1950 na doživotí za 

velezradu a vyzvědačství. Vězněním členů ČSL  jakoby usíná činnost strany, která se 

probouzí až velkou amnestií v květnu 1960. Jen problematicky se však vězni vracejí 

do společnosti. Alois Hlavatý je propuštěn 23. září 1960 s pouhými 39 kilogramy své 

váhy a s chronickou tuberkulózou.[8, 182-190]   

V srpnu 1968 vedení ČSL jednoznačně odsoudilo okupaci republiky. Příchod 

sovětských vojsk však učinil konec vystoupení protagonistů Pražského jara v ČSL a 

ti nejodvážnější museli ze strany odejít. Vnucená tzv. konsolidace strany však 

narazila v ČSL na rozhodný odpor členstva a probíhala velice pomalu. Na zasedání 

nového vedení ÚV ČSL v červnu 1970 bylo konstatováno, že "je pociťován pomalý 

postup konsolidačního a sjednocovacího procesu, který v porovnání s ostatními 

organizacemi NF postupuje velmi pomalu. Každý krok ke zlepšení situace v ČSL 

musí být obtížně probojován, docházejí upozornění, že v práci krajských a okresních 

organizací se prosazují nesprávné názory a tendence." [6, s. 216] Fraška s výměnou 
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legitimací r. 1971 byla záminkou k čistkám a možností dosadit do vedoucích funkcí 

ty, kteří se bez výhrad přihlásili k "normalizaci společnosti". V červnu 1972 se konal 

1. sjezd ČSL (doposud konference), který odsouhlasil programový návod pro celé 

následující období do r. 1989: "Poslání Československé strany lidové". Protagonisté 

tohoto spisku se pokusili opět o nemožné, tj. spojit socialismus a křesťanský 

humanismus. 

   Listopadové události r. 1989 nalezly ČSL plně připravenou zúčtovat s minulostí. 

Vedení Obrodného proudu vydalo prohlášení, že jedná jménem celé lidové strany  

a hlásí se plně k probíhající přeměně společnosti. Významnou úlohu sehrál deník 

Lidová demokracie, který se spolu se Svobodným slovem stal mluvčím 

protikomunistické opozice ve státě. Dne 26. 11. 1989 byl nucen ÚV ČSL pod 

nátlakem vedení Obrodného proudu a pražské organizace ČSL odstoupit a podal 

rezignaci. Předsedou strany byl zvolen J. Bartončík a ústředním tajemníkem Richard 

Sacher. Přes nepochybnou zátěž své minulosti se tedy ČSL dokázala již před revolucí 

a v jejím průběhu vzchopit, nastoupit cestu ke své očistě a přihlásit se ke svému 

předválečnému určení strany křesťanské a demokratické. Tento rychlý přerod byl 

nepochybně důsledkem zásadního rozporu mezi komunistickou ideologií  

a křesťanským humanismem. ČSL byla první z tehdejších československých 

politických stran NF, ve které proběhl demokratizační přerod.[8, s. 214-224] 

  

  Významným krokem směřujícím k vyřešení krize ve straně se stal mimořádný sjezd 

strany ve Žďáru nad Sázavou v září 1990, kde bylo zvoleno nové vedení strany. 

Předsedou byl zvolen ing. Josef Lux. Na tomto sjezdu bylo také přijato usnesení  

o obnově zemské struktury strany. Významného úspěchu dosáhla KDU-ČSL  

v komunálních volbách na podzim r. 1990. Ve velkých městech získala 3 místa 

primátorů (České Budějovice, Pardubice, Zlín) a 7 náměstků primátora, v okresních 

městech 8 starostů a 13 místostarostů. Z KDU-ČSL bylo vybráno také 7 přednostů  

a 3 zástupci přednosty v okresních úřadech. Celkem bylo na kandidátkách KDU-ČSL 

zvoleno 539 starostů obcí a 503 místostarostů.  V osobě Josefa Luxe dostává strana 

opravdový klenot, který dokáže odrážet stávající politické souputníky v politickém 

spektru. Díky tomu se KDU-ČSL stává velice schopnou a konkurenční stálicí na 

výsluní politické reprezentace v České republice.[15] 



21 

                                         

Obecně lze charakterizovat KDU-ČSL jako stranu, která se drží svých priorit, jako 

jsou podpora rodin s dětmi, podpora zaměstnanosti, ekonomická stabilita a také 

řešením důchodové reformy přirozenou podporou reprodukce obyvatel České 

republiky. Dlouhodobě velkou podporu má strana v Jihomoravském a Zlínském kraji 

dále i ve Východních Čechách, naopak směrem na západ jejich obliba klesá. Je na 

snadě se zaměřit s novým vedením strany v čele s předsedou strany Pavlem 

Bělobrádkem a prvním místopředsedou Marianem Juračkou na obnovu a zapojení 

nových členů, kteří budou ochotni se postavit za stranické ideály a znovu převezmou 

odpovědnost za možnost spolupodílet se na vedení České republiky. Poslední volby 

ať už do poslanecké sněmovny nebo do městských zastupitelstev naznačují, že cesta 

zvolená novým vedením je správná a přináší KDU-ČSL  dříve ztracenou podporu 

voličů.[8, s. 215] 

 

2.2.1 Vývoj členské základny KDU-ČSL, dříve ČSL 

Členská základna ve straně ČSL, později KDU- ČSL prodělala během téměř 

devadesátileté existence radikální změny. První zmínky o počtech členů přináší 

období první republiky. I když přesné statistiky z tohoto období chybějí, pohyboval 

se počet členů na hranici 200 tisíc. Poté do 30. let 20. století docházelo 

k pozvolnému úbytku. Z dochovaných statistik je možné vypozorovat, že v roce 

1927 bylo v Čechách 88 560 a na Moravě a ve Slezsku celkem 115 975 členů, 

celkem tehdy ČSL čítala 204 535 registrovaných jednotlivců. Pokud porovnáme 

s dalšími dochovanými statistikami z roku 1933, je zde patrný úbytek kdy ve Slezsku 

a na Moravě bylo celkem 101 357 členů. 

Největší počet členů měla strana ČSL po druhé světové válce, kdy v dubnu 1946  

u příležitosti stranického sjezdu byl evidován počet 457 297 příslušníků. Bylo to 

způsobeno i tím, že po zrušení Agrární strany před válkou již nebyla po válce činnost 

této strany obnovena a někteří její členové se zformovali právě v ČSL. 

Naopak po únoru 1948, kdy došlo v Československu ke komunistickému puči, se 

členská základna ČSL radikálně propadla. Mnozí členové začali být pronásledováni, 

další ze strachu dobrovolně opustili řady ČSL, protože nechtěli mít s novým 

systémem, který byl kontrolován komunistickou stranou, nic společného. O tom, jaké 
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zemětřesení proběhlo v počtu členů, hovoří údaj z roku 1949, kdy ČSL sdružovalo 

pouze 30 tisíc stoupenců. V dalším průběhu 50. a 60. let se počet víceméně neměnil, 

k dalšímů pohybu počtu členů dochází až v době Pražského jara roku 1968, kdy 

počet členů dosáhl až na 90 tisíc. Avšak i díky neúspěchu převratu se počet opět 

začal snižovat, k 30. 9. 1975 bylo v evidenci 63 100 plnohodnotných členů. 

V dalších letech se počet i nadále snižoval až ke 40 000. K obratu došlo až v roce 

1985, kdy byl opět zaznamenán pozvolný nárůst. K 17. 11. 1989 čítala ČSL 46 465 

členů, v říjnu 1990 už to bylo 96 922. Zajímavé jsou statistiky rozdělení členů 

v městech na Moravě a v Česku. Například v Uherském Hradišti byl počet  4 041, ve 

Zlíně 4 001, naproti tomu Most evidoval 178 a v Ústí nad Labem dokonce jen 126 

platných členů. Tato struktura členské základny se dochovala v podstatě dodnes.  Od 

počátku 90. let dvacátého století se členství postupně snižuje, což ovlivňuje například 

vymírání starých členů a také neochota mladší generace zapojit se do politického 

života.  Vyjádřeno čísly, k 30. 4. 1992 měla KDU-ČSL 88 234 členů, k 31. 12. 1996  

62 179, k 1. 1. 1998 60 460, k 1. 1. 2006 už jen 41 779 členů, a k 3.6. 2012 33 500. 

S koncem roku 2013 má lidová strana 29 970 členů.[9, s. 318-319] 

 

2.2.2 Osobnosti dějin KDU- ČSL 

ThDr. Msgre. Jan Šrámek  11. 8. 1870 – 22. 4. 1956 

Osobnost Jana Šrámka je pokládána za zakladatele Československé strany lidové. 

Původním povoláním kalpan se nejvíce prosadil jako učitel na biskupském kněžském 

učilišti, kde se postupným dokončením vysokoškolských studií stal docentem  

a profesorem praktické sociologie.  

Koncem 90. let 19. století působil jako zakladatel v několika českých katolických  

a křesťanských spolcích, které postupně směřovali k založení katolické politické 

strany. Na ustavujícím sjezdu národní katolické strany na Moravě se stal členem 

širšího výkonného výboru. Avšak realizace spojení Čech a Moravy propojením 

strany na celorepublikovou úroveň se příliš nedařila. Proto se rozhodl v roce 1899 

založit novou Moravsko-slezskou křesťansko-sociální stranu, ve které se zaměřil na 

rozvoj politického katolismu. Po vzoru politiků v Evropě (hlavně německých  

a švýcarských)  vybudoval moderní politickou stranu s širokou členskou základnou.  



23 

Jako politik působil v několika institucích, byl poslancem Vídeňské říšské rady, 

poslancem moravského zemského sněmu a  místopředsedou poslaneckého klubu za 

stranu Křesťansko-sociálních živnostníků. Jeho bohatá politická kariéra a stále živá 

myšlenka na vytvoření jednotné celorepublikové politické strany vyústila v roce 

1919 k založení Československé strany lidové. Jeho jednoznačný postoj pro vznik 

samostatné Československé republiky v roce 1918 mu vynesl pozici v čele ČSL, kdy 

se stal předsedou ČSL na Moravě a vůdcem posleneckého klubu a v roce 1922 se stal 

předsedou ústředního výkonného výboru ČSL. Až do roku 1938 nepřetržitě působil 

jako poslanec národního shromáždění a zároveň jako ministr. Byl veřejným 

podporovatelem Edvarda Beneše a po mnichovské kapitulaci, se kterou nesouhlasil, 

působil z Paříže a posléze z Londýna jako člen exilové vlády a aktivně se podílel na 

vytváření strategie zahraničního odboje.  

Po roce 1945 se znovu postavil do čela ČSL a do roku 1948 působil jako náměstek 

předsedy vlády Československa. V únoru 1948 se postavil proti podání demise a 

předání moci komunistické straně, avšak v březnu téhož roku po dohodě s Edvardem 

Benešem demisi podal. Vzdal se tím poslaneckého mandátu a pokusil se o útěk do 

exilu, který byl však zmařen a jeho výsledkem byla doživotní internace v Roželově 

pod Třemšínem.[9, s. 265-268] 

Ing. Josef Lux  1. 2. 1956 – 21. 11. 1999  

Josef Lux se aktivně zapojil do politického života dva roky po vystudování vysoké 

školy zemědělské, kterou dokončil v roce 1980. Jako člen ČSL a později jako 

místopředseda okresního výboru ČSL působil Josef Lux v Ústí nad Orlicí, kde byl za 

ČSL poslancem Okresního národního výboru v letech 1986 – 1990.  V roce 1990 se 

stal také předsedou ČSL a od roku 1992 i předsedou KDU-ČSL kde působil do roku 

1998. Pod jeho vedením získává KDU-ČSL novou tvář. Josef Lux dokázal svým 

charismatem i vyjednávacími schopnostmi dostat stranu na výsluní. Působil jako 

místopředseda vlády a ministr zemědělství a vždy reprezentoval 

křesťanskodemokratickou tradici. V listopadu 1997 se rozhodl i s dalšími 

lidoveckými ministry podat demisi Klausovy vlády a přispěl tak aktivně k pádu 

vlády. Poté se s pověřením prezidenta Václava Havla stal hlavní osobností při 

vyjednávání nové poloúřednické vlády Josefa Tošovského, kde znovu působil jako 

místopředseda vlády a ministr zemědělství. V září roku 1998 rezignoval kvůli 
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závažnému onemocnění na své funkce v čele KDU-ČSL i v poslaneckém klubu.  

[9, s.158-159]        

                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                

Ing. Marian Juračka 15. 3. 1981 – dosud 

Marian Juračka je novodobým představitelem a prosazovatelem křesťanské politiky. 

V KDU-ČSL působí od roku 1999, v roce 2011 se stal prvním místopředsedou 

strany. Od roku 2013 působí jako poslanec parlamentu ČR a zároveň od ledna 2014 

také jako ministr zemědělství. Je přirozenou autoritou a svými komunikačními 

schopnostmi je předurčen převzít pozici lídra KDU-ČSL a právě na jeho osobnosti 

bude záviset budoucnost křesťanské politiky, příliv voličů, ale i nových členů do 

strany. Představuje pro voliče novou osobnost, která je schopna se vypořádat 

s tlakem, který je vyvíjen na členy vládnoucích stran ať už ze strany občanů nebo 

také opozičními politiky, kteří se snaží jejich práci zlehčovat a hledají na ní většinou 

jen samá negativa. Bude záležet na osobnosti Mariana Juračky, jak se s tímto tlakem 

dokáže vypořádat.[16] 

 

2.2.3 Historie KDU-ČSL v Sezemicích 

Československá strana lidová v novém Československu vznikla sjednocením strany 

křesťansko-sociální, katolicko-národně konzervativní a konzervativní lidové strany, 

které byly již před válkou spojené do volební koalice. Ustavující zemský sjezd 

Československé strany lidové v Čechách se konal ve dnech 5. a 6. ledna 1919 

v Praze. Předsedou strany byl zvolen zemědělský odborník a dlouholetý funkcionář 

křesťansko-sociální strany František Šabata. 

Na jaře 1919 byla Československá strana lidová založena i v Sezemicích. O její 

založení se zasloužil farář Jan Brukner. Prvním předsedou byl zvolen Emanuel 

Valenta, obuvník z čp. 173. Ještě v roce 1919 se Československá strana lidová 

zúčastnila prvních obecních voleb podle nového volebního řádu a získala 184 hlasů z 

1 405 odevzdaných platných hlasů ve volbách do zastupitelstva Sezemic. To podle 

volebního řádu znamenalo získání 4 mandátů. Za Československou stranu lidovou 

byli do zastupitelstva Sezemic zvoleni: 
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1. obuvník Emanuel Urban z čp. 106 

2. obchodník Josef Urban z čp. 14 

3. krejčí František Voženílek z čp. 240  

4. obuvník Emanuel Valenta z čp. 173.  

Obuvník Emanuel Urban byl dále zvolen do první obecní rady.  

Za náhradníky byli zvoleni: 

1. rolník Alois Poláček z čp. 234 

2. rolník Jan Dvořáček z čp. 230 

3. farář P. Jan Brukner z čp. 1 

4. obuvník Jan Novák z čp. 135 

5. pekař František Tichý z čp. 175 

 a dalších 7 členů Československé strany lidové.[10] 

Z doby po druhé světové válce se v historických análech mnoho informací 

nedochovalo. Z očitých svědectví pamětníků se politický život s příchodem 

Komunistické strany ve městě zastavil. Paralelně sice fungovala Československá 

strana lidová, ale měla pramalý vliv na ovlivňování běžných situací. To se očividně 

změnilo po roce 1968 a poté v dalších letech, kdy si i díky sílícímu vlivu ČSL 

vydobyla 2 posty v patnáctičlenném městském zastupitelstvu, pro někoho nicotná 

záležitost, pro místní sdružení důležitý impuls k další práci.  

V roce 1975 se obměnilo i vedení Československé strany lidové, v jeho čele začal 

působit Ladislav Srazil a do strany přinesl i velké množství mladých spolustraníků, 

kteří si dali jediný úkol a to udržet si ve městě vliv na možné zásadní změny, které 

by oblivňovaly život spoluobčanů v Sezemicích. V té době měla Českloslovenská 

strana lidová v Sezemicích 37 členů hlavně z řad místních rolníků, ve kterých 

zůstávala křivda z dob tvorby jednotných zemědělských družstev a zůstala v nich 

touha něco pro své majetky udělat.[10] 
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2.3 Vymezení základních pojmů samosprávy České republiky 

K tomu, aby byl správně pochopen pojem samospráva, je důležité si ujasnit, co 

vlastně pojem samospráva je a na jakých základech je postavena. Samospráva tvoří 

jednu z větví veřejné správy v České republice, druhou větví veřejné správy je státní 

správa, která je uskutečňována státem. Naproti tomu samospráva je uskutečňována 

prostřednictvím veřejnoprávních korporací a je na státní správě nezávislá. 

Samosprávu vykonávají oprávněné subjekty samostatně, vlastním jménem na vlastní 

odpovědnost a vlastními prostředky, zároveň je samospráva založena na delegaci 

výkonných i normativních pravomocí státu na veřejnoprávní korporace nestátního 

charakteru.  

Samospráva je dělena na samosprávu územní a zájmovou. Územní samospráva je 

prostorově vymezený celek, který je právně předurčen sám rozhodovat o svých 

záležitostech. Příkladem územní samosprávy v České republice jsou obce jako 

základní územní samosprávné celky a kraje jako vyšší územně správní celky. Jejich 

právo na samosprávu je zakotveno v Ústavě. Dále je územní samospráva podrobněji 

vymezena v zákonech 128/2000 Sb., Zákon o obcích a 129/2000 Sb., Zákon o 

krajích. Samosprávné celky podle zmíněných zákonů vytvářejí své orgány, jejichž 

prostřednictvím je výkon samosprávy uskutečňován.  

O vlastních záležitostech mohou rozhodovat i subjekty, které spojuje určitý společný 

zájem, v tomto případě se jedná o samosprávu zájmovou či profesní. Příkladem 

takových uskupení je například Česká lékařská,  lékarnícká nebo stomatologická 

komora, dále exekutorská a notářská komora České republiky. Za zájmovou 

samosprávu je také považována školní samospráva, na které se mohou podílet  

i studenti s rodiči.[1, s. 65-70] 

Územní, nebo také místní samospráva byla v České republice znovu obnovena v roce 

1990, v době totality totiž byla správa státu v silně centralizovaných rukou 

komunistické strany a participace občanů na vládnutí a spolurozhodování o dění 

v republice striktně potlačována.  

http://cs.wikipedia.org/wiki/%C4%8Cesko
http://cs.wikipedia.org/wiki/Obec
http://cs.wikipedia.org/wiki/Kraj_(%C3%BAzemn%C3%AD_jednotka)
http://cs.wikipedia.org/wiki/%C3%9Astava_%C4%8Cesk%C3%A9_republiky
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Právě v roce 1990 byla znovu samospráva zakotvena v Ústavě České republiky,  

a tím došlo k tradičnímu pojetí a veřejná správa byla znovu rozdělena na veřejnou 

správu a samosprávu.[1, s. 105-106] 

2.3.1 Struktura samosprávy města  

Obecní orgány 

Principy Ústavy, které se týkají samosprávy jsou dále rozvedeny v několika 

zákonech. Jsou to dva zmíněné zákony o obcích a krajích, dále jsou rozvedeny  

v dokumentech o obecním zřízení. Základem samosprávy a obecních orgánů jsou 

samotní občané obce, tedy osoby, které mají v obci trvalý pobyt.  

Zastupitelstvo obce 

Základem samosprávy obcí jsou zastupitelstva, volená v obecných, rovných, přímých 

a tajných volbách na principu poměrného zastoupení na čtyřleté funkční období. 

Problematikou voleb se bude práce obšírněji zabývat později. Počty členů 

zastupitelstva odpovídají velikosti obce, jak je uvedeno níže v tabulce číslo 1. 

Tabulka 1. Počet zastupitelů dle počtu obyvatel 

počet obyvatel počet členů zastupitelstva 

do 500 5 až 15 

nad 500 do 3 000 7 až 15 

nad 3 000 do 10 000 11 až 25 

nad 10 000 do 50 000 15 až 35 

nad 50 000 do 150 000 25 až 45 

nad 150 000 35 až 55 

Zdroj: vlastní zpracování dle dat Zákona č. 128/2000 Sb., O obcích 

Zastupitelstva obcí jsou téměř výhradně samosprávným orgánem. Je zde jedna 

výjimka a tou je jejich působnost ve schvalování územního plánování obce, jež je 

podle zákona o územním plánování a stavebním řádu výkonem státní správy. V 

rámci své samostatné působnosti rozhoduje zastupitelstvo o podstatných otázkách 

života v obci. K hlavním úkolům patří schvalování programu rozvoje obce, rozpočet 

obce a vyúčtování hospodaření za uplynulý rok, dále schvalují obecně závazné 

vyhlášky, zřizují právnické osoby nebo zařízení, rozhodují o účasti obce v 

obchodních společnostech a nadacích, také rozhodují o členství obce ve svazcích 
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obcí. Zastupitelstvo se schází minimálně čtyřikrát ročně, na řádných zastupitelstvech, 

dále mohou být svolána i mimořádná zastupitelstva, která má v pravomoci svolat 

starosta města, ale mohou být svolána i na popud jakéhokoli řadového člena 

zastupitelstva. 

 Při jednáních jsou vždy nejprve voleni ověřovatelé zápisu, kteří mají za úkol 

pohlídat všechna hlasování a svým podpisem na konci potvrdit pravost všech 

provedených úkonů. Zápisy jsou pak zpřístupněny občanům a je možné do nich 

kdykoli nahlédnout. K přijetí jakéhokoli usnesení je třeba souhlasu nadpoloviční 

většiny všech členů zastupitelstva, a co je důležité zmínit, všechna řádná zasedání 

zastupitelstva jsou přístupná veřejnosti.  

Dalším podstatným úkolem zastupitelstva je volba starosty a jeho zástupců ze svého 

středu. Dále je volena rada obce a  podle zákona 128/2000 Sb., o obcích zřizovány 

jsou kontrolní a finanční výbory. Jejími členy bývají členové zastupitelstva a dále 

odborníci z řad veřejnosti, kteří dohlížejí na správný chod dané obce.  

Rada obce 

Rada obce je výkonným orgánem obce v oblasti samostatné působnosti a schází se 

podle potřeby na neveřejných schůzích, což je podstatným rozdílem od 

zastupitelstva. Rada se usnáší většinou hlasů všech svých členů. Ze své činnosti je 

odpovědná obecnímu zastupitelstvu. V přenesené působnosti rada zejména vydává 

obecně závazné vyhlášky. Dále rada zřizuje komise. Komise jsou iniciativními  

a kontrolními orgány, příp. mohou být i výkonnými orgány v přenesené působnosti. 

Členy komise bývají obvykle jak členové zastupitelstva, tak odborníci z praxe a další 

zainteresované osoby. Počet členů rady je opět dán velikostí obce v rozmezí 5-11 

členů a vždy musí být ustanoven lichý počet, výjimkou jsou obce s nižším než 

15členným zastupitelstvem, kde se rada obce nevolí a její funkce přebírá starosta.  

 Starosta 

Starosta zastupuje obec navenek, svolává a řídí schůze rady a zastupitelstva a ze své 

činnosti je odpovědný zastupitelstvu. 
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Úkoly, při kterých je potřeba schválení zastupitelstva obce, popřípadě rady, může 

starosta provádět jen po jejich předchozím schválení, jinak jsou tyto právní úkony od 

počátku neplatné. 

Obecní úřad 

Podle zákona o obcích tvoří obecní úřad starosta, místostarostové, tajemník obecního 

úřadu a zaměstnanci do obecního úřadu zařazení. Každý obecní úřad má z výše 

uvedeného zákona o obcích povinnost plnit úkoly zadané zastupitelstvem nebo radou 

města, dále zřizovat veřejnou úřední desku, pomáhat výborům a komisím v jejich 

činnosti a v neposlední řadě vykonávat státní správu pokud tím nezasahují do 

činnosti rady nebo zastupitelstva obce. Obecní úřad tak zabezpečuje propojení mezi 

lidmi a zastupitelstvem, zároveň zabezpečuje úkony přenesené působnosti a 

zprostředkovává je pro své občany.[17] 

3. Charakteristika města Sezemice 

Sezemice jsou menší město, ležící při řece Loučná, nedaleko polabské dominanty, 

Kunětické hory. Leží přibližně 6 km severovýchodně od krajského města Pardubice a 

15 kilometrů jižně od Hradce Králové. Sezemice tak zároveň patří do regionu 

soudržnosti Severevýchod neboť leží v Pardubickém kraji, který zmíněný region 

tvoří společně s krajem Královéhradeckým a Libereckým. Aktuálně žije 

v Sezemicích a přilehlých obcích 3617 obyvatel (viz tabulka 2), a rozkládá se na 

2214 hektarech většinou úrodné zemědělské půdy charakteristické pro Polabskou 

nížinu. V posledních letech je zde patrný trend nárůstu obyvatel, který je způsoben 

jak levnějšími stavebními pozemky než je tomu v blízkých krajských městech, tak 

právě lokalitou města a dostupností pracovních míst v Pardubicích nebo Hradci 

Králové. Z toho je však i patrné, že obyvatelé Sezemic často za prací dojíždí.  

[13, s. 45] 

 

 

 

 

http://cs.wikipedia.org/wiki/Starosta
http://cs.wikipedia.org/wiki/M%C3%ADstostarosta
http://cs.wikipedia.org/wiki/Tajemn%C3%ADk
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Tabulka 2. Počet obyvatel Sezemic a přilehlých obci 

obec počet obyvatel k 
31.12.2001 

počet obyvatel k 
31.12. 2014 

Sezemice 2266 2646 

Lukovna 56 67 

Dražkov 91 107 

Kladina 135 167 

Velké Koloděje 153 180 

Veská 236 280 

Počaply 143 166 

CELKEM 3080 3613 

Zdroj: vlastní zpracování dle dat z matriky města Sezemice k 8. 3. 2015 

Město patří k nejstarším sídlům Pardubického kraje, jeho vznik je datován a písemně 

potvrzen k roku 1227. Podél řeky Loučné vedla již od pradávna důležitá obchodní 

cesta, nazývaná Trstenická stezka, která směřovala na Moravu. Jméno Sezemice je 

přisuzováno zakladateli Sezemu z Kostomlat, který se přistěhoval z Nymburska na 

Hradecko a v okolí Pardubic měl četné obchodní aktivity. Znak zakladatele byl 

vlastně znakem pánů z Opočna a z Dobrušky z rodu Drslaviců a nápadně se podobá 

znaku města Sezemic (obrázek číslo 1), který se dochoval na svornících jedné z 

nejstarších stavebních památek v Sezemicích, v kapli sv. Anny, pocházející z doby 

výstavby klášterního kostela.  

Obrázek číslo 1: Znak města Sezemice 

 

Zdroj: https://www.google.cz 
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Dominantou města je mohutná osmiboká zvonice s cibulovou věží vysoká 15 metrů a 

nacházející se nedaleko kostela Nejsvětější trojice v Sezemicích.  Vznik zvonice není 

dosud spolehlivě určen, pravděpodobně byla postavena v první polovině šestnáctého 

století.  

Obrázek číslo 2: Osmiboká zvonice s cibulovou věží v Sezemicích 

 

Zdroj: https://www.google.cz 

 

Ve vedení města stojí od začátku roku 2013 starosta Martin Staněk, jehož zastupuje  

místostarosta Ing. Vlastimil Plecháček. Další důležitou pozicí v čele města je 

tajemník, v případě města Sezemice je to tajemnice Bc. Irina Rálišová. Samospráva 

města se skládá z patnáctičlenného zastupitelstva a jeho výborů a dále z pětičlenné 

rady města a jejích komisí. Město Sezemice ze zákona číslo 128/2000 Sb., O obcích 

zřizuje finanční a kontrolní výbor. Zvláštním orgánem města je Komise pro 

projednávání přestupků, která se zabývá přestupky proti pořádku v územní 

samosprávě a dále přestupky proti veřejnému pořádku, přestupky na majetku, jakož i 

přestupky proti občanskému soužití.[18] 

Ve městě působí celá řada zájmových a sportovních organizací. Mimo tradiční 

sdružení dobrovolných hasičů, zahrádkářů a myslivců je to i ochotnický divadelní 

spolek a sportovní oddíly kopané, střelecký oddíl a po olympijském úspěchu 
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sezemického rodáka Martina Doktora v roce 1996 v Atlantě zde byl založen i oddíl 

kanoistiky nazvaný Prosport Sezemice. 

Z institucí zabezpečujících kulturní a vzdělávací funkci ve městě  jsou to městská 

knihovna a mateřská škola Pohádka, která byla v posledních letech rozšířena o čtyři 

své třídy. Tento fakt jen potvrzuje rostoucí trend počtu obyvatel, převážně mladých 

rodin s dětmi. Ve městě dále funguje základní devítiletá škola, která je spádovou 

školou i pro blízké obce Lukovnu, Dražkov, Kladinu, Velké Koloděje, Veskou a 

Počaply, které přímo spadají pod samosprávu města, ale i pro další obce, které si 

samosprávu zajišťují samy, například Dříteč, Choteč, Časy či Ředice, které své 

vlastní školy nezřizují.  

Obrázek číslo 3: město Sezemice, letecký snímek, výřez budova radnice 

 

Zdroj: https://www.google.cz 
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Obrázek číslo 4: Mapa města Sezemice a přilehlých obcí 

 

Zdroj: https://www.google.cz 

 

Město Sezemice je společně s místním oddílem kopané TJ Spartak dlouholetým 

pořadatelem „Sezemické lávky“. Tato tradiční akce, která se každý rok koná  třetí 

neděli v srpnu jako součást sezemické pouti, patří mezi jedno z mála kulturních 

dědictví, které se ve městě zachovalo. I přes nemalé úsilí pořadatelů se v roce 2014 

konal již 62. ročník, na kterém se každoročně podílí i místní organizace spolku 

zahrádářů vyhlášením soutěže „Sezemický močák“ o nejchutnější okurku ve slaném 

nálevu na jejímž hodnocení se podílejí návštěvníci akce.[11, s. 5]   

Sezemice jsou členem svazku obcí Loučná, který byl založen v roce 1999. Centrem 

tohoto regionu je město Sezemice. Pro podporu čerpání evropských dotací se v roce 

2013 Sezemice připojily  k členství v regionu MAS Kunětická hora. MAS (místní 

akční skupina) Region Kunětické hory působí v Pardubickém kraji na území okresu 

Pardubice a združuje v sobě dva svazky obcí, Svazek obcí Loučná a Svazek obcí pod 

Kunětiskou horou, které spolu bezprostředně sousedí. Rovinatým reliéfem krajiny v 
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blízkosti řek Labe a Loučná, je území regionu jako stvořeno pro  rekreační 

sportování. Díky novým cyklostezkám dominuje jízda na in-line bruslích a kolech. 

V regionu jsou také vynikající podmínky pro projížďky na koních, přírodní koupání, 

rybaření a v poslední době, po dostavbě Golf resortu Kunětická hora je na vzestupu  i  

golf.[19] 

 

3.1 Samospráva obce  a komunální volby 

Prvním obecním volbám v Sezemicích, které se uskutečnily na jaře roku 1919 na 

základě všeobecného a rovného volebního práva, předcházela volba místní 

samosprávy konaná necelý týden po vzniku Československa, tedy v neděli  

3. listopadu 1918. Z této volby vzniklo první obecní zastupitelstvo, které mělo svou 

první schůzi 9. listopadu 1918, ale již 1. února 1919 bylo dohodnuto, že 

zastupitelstvo odstoupí, neboť si široká veřejnost přála změnu.[10] Z této situace 

vyplynulo, že se 15. června roku 1919 konaly první komunální volby do obecního 

zastupitelstva v Sezemicích. Před touto historickou událostí zavládl ve městě 

neobyčejný volební ruch provázený čilou agitací politických stran. Den před volbami 

a v den voleb bylo dokonce zakázáno v místních hostincích čepovat alkoholické 

nápoje a to nehledě na to, že se právě konala v Sezemicích pouť.  

Voleb se účastnili zástupci Československé sociálně demokratické strany dělnické, 

Československé strany socialistické, Československé strany lidové a Československé 

národní demokracie. Při volbách bylo odevzdáno celkem 1405 platných hlasů. 

Nejvíce, 718 hlasů, obdržela Československá sociálně demokratická strana dělnická, 

což znamenalo 16 mandátů v tehdy třicetičlenném zastupitelstvu. Dále se umístila na 

druhém místě Československá strana socialistická s devíti mandáty, Československá 

strana lidová se čtyřmi mandáty a nakonec Československá národní demokracie 

s jedním mandátem. 2. července 1919 se konala ustavující schůze zastupitelstva 

města za účasti všech třiceti zastupitelů, při které zároveň proběhla volba starosty a 

obecní rady.[10] 

Další vývoj komunálních voleb v Sezemicích byl poznamenán vlivem ať už druhou 

světovou válkou nebo po komunistickém převratu v roce 1948 vládou Komunistické 

strany Československa. V tomto období se komunální volby staly pouze formalitou  
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a potvrzením nadvlády KSČ a příznačnou nedostupností dostatku materiálů, ze 

kterých by bylo možné relevantní informace o výsledcích voleb čerpat.  

 

3.2 Komunální volby v Sezemicích 1994-2006 

Novodobé volby, které umožnily občanům znovu svobodně odevzdat své hlasy, se 

od roku 1994 v Sezemicích vyznačují jedním společným jmenovatelem a tím je 

sdružení nezávislých kandidátů, které díky známým osobnostem místního 

společenského života, ve městě vždy vítězí. Z tohoto tvrzení je patrné, že 

angažovanost obyvatel Sezemic v místních parlamentních politických stranách je 

nízká. Takřka veškerá  pozornost je upřena na zmíněné osobnosti v uskupeních 

nezávislých kandidátů, které díky všeobecné známosti ve volbách vítězí.  

 

Tabulka číslo 3:  Počet zvolených zastupitelů a jejich politická příslušnost 

Počet zvolených  zastupitelů  

politické strany a uskupení  
volby 
1994 

volby 
1998 

volby 
2002 

volby 
2006 

volby 
2010 

volby 
2014 

KSČM + NK 2 1 0 1 1 0 

ODS 4 2 2 4 2 2 

KDU-ČSL 3 2 2 1 2 1 

SDRUŽENÍ NEZÁVISLÝCH KANDIDÁTŮ 6 10 9 7 9 9 

ČSSD     2 2 1 1 

ANO 2011           2 

Zdroj: vlastní zpracování dle dat ČSÚ  
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Tabulka číslo 4:  Zvolení zastupitelé  a jejich politická příslušnost 

Zvolení zastupitélé a jejich politická příslušnost 

Jméno zastupitele 
volby 
1994 

volby 
1998 

volby 
2002 

volby 
2006 

volby 
2010 

volby 
2014 

Ben Zdeněk             

Brožová Dagmar              

Čapek Rudolf             

Čeloud Karel             

Čeloud Václav             

Černý Břetislav             

Dobruský Jiří             

Doktor Josef             

Došel Rudolf             

Holá Jana             

Holub Vlastimil             

Hrdý Zdeněk             

Hron Přemysl             

Jícha Petr             

Kačer Aleš             

Karlová Zděna             

Kolář Jiří             

Kopecký Bohuslav             

Koška Václav             

Krátká Hana              

Krátký Jaroslav             

Krejčík Luboš              

Kubizňák Ladislav             

Kumsta Jiří             

Lelek Jaroslav             

Levinský Zdeněk             

Mašíčková Ludmila             

Matúšů František             

Michalec Vladimír              

Plaček Jiří             

Plecháček Vlastimil             

Schillerová Marie             

Srazil Martin             

Srazil Ladislav             

Staněk Martin             

Strauss Ivo             

Svatoňová Radka             

Trunec Václav              

Ulrych Josef             

Vlasák Petr             
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Legenda: 

      Komunistická str.Čech a Moravy  

     Občanská demokratická strana 

     Křesť.a dem.unie-Čs.str.lidová 

     Sdružení nezávislých kandidátů 

     Česká str.sociálně demokrat. 

     ANO 2011 
     

Zdroj: vlastní zpracování dle dat ČSÚ 

V tabulkách čislo 3 a 4 je  znázorněna převaha nezávislých kandidátů nad kanditáty  

s ostatních parlamentních politických stran, které se pravidelně komunálních voleb  

v Sezemicích účastní. Největší a nespornou výhodou uskupení nezávislých kandidátů 

je fakt, že nejsou nikterak ovlivňována politickým bojem parlamentních politických 

stran, se kterými se musejí vypořádat místní organizace. Místní občané vnímají 

negativně boj o moc parlamentních stran a tím se ve volbách více orientují na 

sdružení nezávislých kandidátů. To však nemění nic na faktu, že komunální volby na 

menších městech, jakými jsou právě Sezemice, jsou především o volbě osobností, 

které se chtějí na místní samosprávě podílet, ať už jsou členy parlamentní strany či 

nikoli. To je právě nejvíce pratrné z tabulky číslo 4, kde se osobnosti prolínají  

v různých politických uskupeních a přesto jsou do místního zastupitelstva zvoleni. 

Charakteristickým rysem voleb do místního zastupitelstva od roku 1994 se také stala 

pozice starosty města, kterou až do roku 2012 zastával Bohuslav Kopecký. Od  

začátku roku  2013 zastával post starosty Martin Staněk, který pozici obhájil i po 

volbách v roce 2014. 
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Tabulka číslo 5: Vývoj pozice starosty  a místostarosty od roku 1994 v Sezemicích 

Volební období  

  

1994-
1998 

politická 
příslušnost 

1998-
2002 

politická 
příslušnost 

2002-2006 politická 
příslušnost 

starosta 
Bohuslav 
Kopecký NK 

Bohuslav 
Kopecký NK 

Bohuslav 
Kopecký NK 

místostarosta 
Josef 
Ulrych ODS 

František 
Matúšů KDU-ČSL 

František 
Matúšů KDU-ČSL 

Volební období  

  

2006-
2010 

politická 
příslušnost 

2010-
2014 

politická 
příslušnost 

2014 - dosud politická 
příslušnost 

starosta 
Bohuslav 
Kopecký NK 

Bohuslav 
Kopecký NK 

Martin 
Staněk STAN 

místostarosta 
Josef 
Ulrych ODS 

Martin 
Staněk NK 

Vlastimil 
Plecháček NK 

 Zdroj: vlastní zpracování dle dat ČSÚ a matriky města Sezemice. 

                    

             3.3 Komunální volby 2010 

Rozhodnutím prezidenta republiky ze dne 18. června 2010 (publikovaným ve Sbírce 

zákonů pod č. 207/2010, částce 70) byly dne 25. června 2010 vyhlášeny volby do 

zastupitelstev obcí a volby do 1/3 Senátu PČR, které se  souběžně konaly ve dnech 

15. a 16. října 2010, druhé kolo voleb do Senátu PČR se uskutečnilo ve dnech 22.  

a 23. října 2010.  V Sezemicích se v roce 2010 senátní volby nekonaly, volební 

komise se tak mohly soustředit pouze na volby komunální.  Níže je uvedena tabulka 

číslo 6 volební účasti, která se vyšplhala na 53,85%. V porovnání s celým 

Pardubickým krajem (53,12% ) i celou republikou  ( 48,50%) tak byla volební účast 

ve městě lehce nadprůměrná. Právo volit do obecních zastupitelstev je zakotveno v 

čl. 102 Ústavy. Podrobněji volby upravuje zákon 491/2001 Sb., o volbách do 

zastupitelstev obcí a o změně některých zákonů. Aktivní právo má ten, kdo má v 

dané obci trvalé bydliště, ale zvláštností obecních voleb je, že volit může nejen občan 

České republiky, ale i cizinec, kterému toto právo přiznala mezinárodní smlouva, 

která byla vyhlášena ve Sbírce mezinárodních smluv. V praxi se jedná o občany 

Evropské unie. Z ustanovení § 4 odst. 1 zákona č. 491/2001 Sb. (o volbách do 

zastupitelstev obcí) vyplývá, že voličem do zastupitelstva obce je  státní občan jiného 

členského státu Evropské unie (např. Slovák, Polák, Němec ...), je-li v obci přihlášen 

k trvalému pobytu. To znamená, že takovýto občan může i kandidovat do 

http://cs.wikipedia.org/wiki/Evropsk%C3%A1_unie
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zastupitelstva obce (v ustanovení  § 5 odst. 1 cit. zákona je použito termínu „každý 

volič“), dále být členem okrskové volební komise v  jakémkoliv volebním okrsku na 

území ČR (vyjma zapisovatele – tím může být pouze občan ČR. 

Tabulka číslo 6: Volební účast – volby do zastupitelstva města Sezemice 2010 

Okrsek 
Voliči Vydané Volební Odevzdané 

v seznamu obálky účast v % obálky 

1 1 159 593 51,16 593 

2 1 009 525 52,03 525 

3 206 131 63,59 131 

4 142 87 61,27 87 

5 114 79 69,3 79 

6 53 32 60,38 32 

7 86 44 51,16 44 

Celkem 2 769 1 491 53,85 1 491 

Zdroj: www.volby.cz. [online]. [cit. 2014-09-15]. http://www.volby.cz/ 

Do komunálních voleb v Sezemicích se přihlásilo 7 politických uskupení či 

politických stran. Kandidátní listiny pro volby do zastupitelstev obcí musely být 

podány registračnímu úřadu, pověřenému obecnímu úřadu a úřadu min. se dvěma 

odbory nejpozději v termínu  do úterý 10. srpna 2010 do 16.00 hodin.  Zmeškání 

uvedeného termínu a hodiny by bylo důvodem pro vydání rozhodnutí o odmítnutí 

kandidátní listiny. Problematika podávání kandidátních listin, jejich náležitostí  

a příloh je také  upravena v ustanovení § 21 a § 22 zákona č. 491/2001 Sb.Podle 

očekávání  sestavila nejsilnější kandidátku  strana „Starostové a nezávislí“, která 

měla ve svém středu stávajícího starostu a zároveň i nejznámější osobnosti z města.  

I díky těmto osobnostem se tato strana stala s přehledem vítězem voleb se ziskem  

6 mandátů. Dále se umístily strany ODS, Změna pro Sezemice a KDU-ČSL každá se 

dvěma mandáty a nakonec strany ČSSD, Sdružení hasičů a nezávislých a KSČM,  

které získaly po jednom mandátu. Podrobnější přehled o výsledcích voleb je uveden 

v tabulce číslo 7. 

 

 

 

http://www.volby.cz/
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Tabulka číslo 7: Výsledky komunílních voleb 2010 v Sezemicích 

Kandidátní listina Hlasy 
Počet Přepočtené % Počet 

kandidátů platných hlasů mandátů 

název abs. v %       

ZMĚNA PRO SEZEMICE (SZ, NK) 2 530 12,73 15 12,72 2 

Česká str.sociálně demokrat. 2 085 10,49 15 10,48 1 

"STAROSTOVÉ A NEZÁVISLÍ" 6 921 34,81 15 34,81 6 

Sdružení hasičů a nez.Sezemice 1 564 7,87 15 7,86 1 

Občanská demokratická strana 2 937 14,77 15 14,77 2 

Křesť.demokr.unie-Čs.str.lid. 2 417 12,16 15 12,15 2 

Komunistická str.Čech a 
Moravy 1 426 7,17 15 7,17 1 

Zdroj: www.volby.cz. [online]. [cit. 2014-09-15]. http://www.volby.cz/ 

Na příkladu strany KDU-ČSL je uvedena forma výpočtu v komunálních volbách, 

kde se používá výpočet pomocí d´Hondtovy metody. KDU-ČSL získala ve volebních 

výsledcích 2 mandáty,  přidělení mandátů konkrétním osobám znázorňuje   tabulka 

číslo 8. 

Tabulka číslo 8: Výsledky hlasovaní a přidělení mandátů KDU-ČSL v Sezemicích 

Kandidát 
Počet 
hlasů 

Pořadí 

Mandát 
zvolení 

poř. příjmení, jméno, 
tituly 

abs. v % 
/náhradníka 

číslo   

1 Trtek Pavel 169 6,99 2 - 

2 Matúšů František 297 12,3 2 * 

3 Dvořák Jiří 147 6,08 3 - 

4 Koška Václav 330 13,7 1 * 

5 Kožnar Jiří 161 6,66 4 - 

6 Srazil Martin 246 10,2 1 - 

7 Mareš Miroslav 98 4,05 5 - 

8 Matúšů Jiří 135 5,58 6 - 

9 Prausová Jitka 157 6,49 7 - 

10 Trtková Jana 104 4,3 8 - 

11 Červinková Alena 118 4,88 9 - 

12 Zerzán Josef 108 4,46 10 - 

13 Hloupá Monika 93 3,84 11 - 

14 Srazil Radek 159 6,57 12 - 

15 Pištělková Jaroslava 95 3,93 13 - 

Zdroj: www.volby.cz. [online]. [cit. 2014-09-15]. http://www.volby.cz/ 

Z hodnod ve volebních výsledcích vyplívá, že lidová strana v Sezemicích získala 

celkem 2 417 hlasů, tedy stanovená hranice pro změnu pořadí kandidáta je 177,1 

http://www.volby.cz/
http://www.volby.cz/
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hlasů. Díky těmto hodnotám byly mandáty přiděleny pro kandidáty Matúšů František 

a Koška Václav, prvním náhradníkem byl díky preferenčním hlasům zvolen Martin 

Srazil, který se po náhlém úmrtí pana Václava Košky stal v červnu 2011 členem 15 

členného zastupitelstva v Sezemicích.  

 

Rozhovor se zastupitelem města Sezemice. 

Co vás přivedlo na myšlenku kandidovat do městského zastupitelstva? 

Bral jsem to jako výpomoc pro svého otce, který už kandidovat nechtěl, i když je 

dlouholetým členem KDU-ČSL, chtěl to přenechat mladším. Proto jsme se s bratrem 

uvolili být členy kandidátky jako nezávislí kandidáti. 

Šel  jste do voleb s osobními ambicemi uspět? 

Ne, spíš jsem je bral jako obraz sebereflexe, chtěl jsem si vyzkoušet, zda má člověk, 

relativně mladší, možnost se prosadit do zastupitelstva města. 

Byl jste překvapen svým úspěchem? 

Abych se přiznal, tak ano, i když jsem ho docenil až později, kdy jsem byl nominován 

jako náhradník přímo do zastupitelstva, hned po volbách mi pozice  prvního 

náhradníka nepřišla nijak zajímavá. Za svůj úspěch musím, ale na dálku poděkovat 

svému otci, který naše jméno ve městě velice dobře zapsal a já jsem jeho kladů při 

volbách částečně zúročil. 

Jak hodnotíte s odstupem času práci v zastupitelstvu? 

Baví mě řešit případy kdy opravdu o něco jde, kdy se střetávají názory většiny 

zastupitelů.  Přiznávám, že práce v zastupitestvu je veskrze zajímavá. Jsou zde i 

nudnější pasáže, ale jsou v minoritě.  
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Můžete zmínit nějaký případ, který nejvíce rozhýbal vášně jak v zastupitelstvu 

tak ve městě?  

Opravdu minimálně jeden takový je. Jednalo se o stavbě bioplynové stanice poblíž 

města. Proti této stavbě se zvedla velká vlna nevole, dokonce byla sepsána i petice 

proti stavbě. Shodou okolností jsem zrovna do funkce zastupitele nastupoval a bylo 

velice zajímavé sledovat, jak se celá kauza vyvíjí. Nakonec to vyústilo i ke změně 

starosty v Sezemicích. 

Chystáte se kandidovat do dalších komunálních voleb? 

Velice rád bych v zastupitelstvu pokračoval i nadále, připadá mi, že tato práce má 

smysl.  Do nadcházejících voleb budu vstupovat jako lídr kandidátky KDU-ČSL, již 

jako její právoplatný člen. Udělám maximum proto, abych byl do zastupitelstva 

zvolen. 

Dovolte mi poslední otázku, jste připraven i na možný volební neúspěch? 

Přiznám se, že bych byl svým nezvolením překvapen, zároveň se na to zkouším 

v představách připravit.  Byl bych ale špatný komuální politik, kdybych si ve volbách 

nevěřil. 

 

3.3.1 Průběh volebního období mezi roky 2010-2014 

Průběh volebního období mezi roky 2010 až 2014 se vyvíjel podle  scénáře, který byl 

mezi stranami domluven v povolebních rozhovorech. Starostou byl tradičně zvolen 

dlouholetý starosta Bohuslav Kopecký a jeho zástupcem, tedy místostarostou, Martin 

Staněk. Tyto dvě osobnosti samosprávy v Sezemicích se dohodly, že si v polovině 

volebního období funkce prohodí a starostou od začátku roku 2013 bude Martin 

Staněk. Následné volby starosty a místostarosty v zastupitelstvu města tedy měly být 

pouhou formalitou. Jenomže události v průběhu roku 2012 v Sezemicích nabraly jiný 

směr, neboť městský úřad Sezemice, odbor stavebního a územního plánování, vydal 

dne 21. 9. 2012 na základě žádosti samosprávy města Sezemice územní rozhodnutí o 

umístění stavby bioplynové stanice Sezemice na pozemcích v katastrálním území 
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města. Na popud uvedeného rozhodnutí se ve městě strhla vlna nevole proti této 

stavbě, která byla dlouhodobě prosazována v zastupitelstvu nejvíce právě tehdejším 

starostou Bohuslavem Kopeckým, který se snažil zastupitele přesvědčit o výhodnosti 

této stavby pro město. Projekt však již od počátku nebyl dostatečně komunikován 

směrem k občanům. Neinformovanost obyvatel města měla za následek vznik 

občanské iniciativy, která spustila podpisovou akci „STOP výstavbě Bioplynové 

stanice v Sezemicích“, a ustavila i petiční výbor pod vedením Miloslava Nováka, 

který během krátké doby dokázal získat podpisy 404 signatářů (později se připojilo 

144 signatářů sousední obce Choteč) a zároveň se občanská iniciativa začala 

domáhat větší informovanosti o tomto projektu. Tím spíše, že na veřejném přestavení 

záměru výstavby bioplynové stanice dne 5. 11. 2012, kde proběhlo také předání 

petice občanů do rukou starosty města, bylo konstatováno, že záměr postavit 

bioplynovou stanici byl připravován již od roku 2007. Veřejné představení stavby, 

kde se sešlo odhadem 500 občanů Sezemic, nepřineslo uspokojivé informace, které 

by zastavily vlnu odporu proti záměru stavbu realizovat. Zástupci společností IPI 

efekt s.r.o. a CZ Biom nenašli potřebné argumenty, aby přítomné občany přesvědčili 

o výhodnosti projektu pro město. Tím se také v zastupitelstvu města nastartovalo 

malé zemětřesení, protože některým zastupitelům se  zmiňovaná stavba také nelíbila. 

Když tedy mělo na konci roku 2012 dojít ke zmiňované výměně pozic mezi starostou 

a místostarostou, jejich formální volba už neměla být takovou formalitou jak se 

původně předpokládalo. Výsledkem voleb bylo zvolení starosty Martina Staňka 

podle původní dohody, avšak na post místostarosty byl zvolen ing. Vlastimil 

Pecháček. Bývalý starosta Bohuslav Kopecký se stal pouze řadovým členem 

zastupitelstva města. I přesto, že jeho konec na pozici starosty byl spojen s touto 

nepříjemnou záležitostí, za jeho dlouholetou  práci pro samosprávu města Sezemice 

mu patří velké poděkování všech občanů města. [12, s.12]. 

 

3.4. Komunální volby 2014   

Komunální volby 2014 se České republice konaly  od 10. 10. 2014  do 11. 10. 2014 a 

konkrétně v Sezemicích zároveň probíhaly i volby do Senátu ČR, neboť město patří  

pro senátní volby pod region Rychnovska, kde se post senátora měnil. Pro srovnání 

volební účasti, celorepubliková volební účast byla 44,46 %, v Pardubickém kraji 

49,16 % a konkrétně v Sezemicích 47,23 %. Lze tedy potvrdit dlouhodobý trend, kde 
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se odráží stále klesající tendence účasti voličů, ať už je to ve volbách parlamentních 

nebo ve volbách do místních zastupitelstev. Názorný přehled klesajících křivek je 

patrný v přiloženém grafu číslo 1. 

Graf 1. Účast voličů ve volbách od roku 1994 do 2014 

 

Zdroj: vlastní zpracování dle dat ČSÚ 

 

Již delší dobu se řada odborníků snaží přijít na to, jak zmírnit, či otočit klesající trend 

volební účasti. V mnoha zemích s demokratickým smýšlením je tento vývoj 

pozorovatelný a začíná se polemizovat o tom, zda jsou výsledky demokratických 

voleb skutečně demokratické, neboť nízká účast u voleb znamená pro volené 

zákonodárce i tu skutečnost, že nebyli zvoleni maximální možnou většinou hlasů.            

Z dostupných zdrojů je patrné, že toho lze docílit převratným a radikálním krokem, 

kterým  je umožnit voličům odevzdat svůj hlas  přes internet. Díky tomuto fenoménu 

poslední doby si lze představit, že by volební účast znovu atakovala hranici 80 %  

neboť i mladým lidem, kteří kvůli ostychu či nechuti nechodí k volebním urnám, by 

tato možnost usnadnila odevzdání hlasu pro své vybrané strany nebo vybrané 

kandidáty. Zároveň se ale otevírá větší možnost pro zneužití  volebních výsledků,  
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protože každá počítačová síť je napadnutelná. Proto zůstává otázka zavedení 

možnosti volit přes internet nadále otevřenou záležitostí. 

3.4.1 Volební výsledky   

Samotné volební výsledky, které jsou posléze interpretovány občanům, tedy 

oprávněným voličům, se zdají být pro řadu z nich nepochopitelné. Je to také proto, že 

neexistuje jednochuchý návod, jak se k uvedeným výsledkům dopočítat.  

Důležitými aspekty pro úspěšný průběh voleb je už samotná příprava kandidátních 

listin. Na příkladu Sezemic je patrné, že ne vždy se podaří naplnit plně kandidátní 

listinu počtem volených kandidátů. Z tohoto důvodu poté strana, která plnou 

kanditátku nemá, ztrácí již na startu voleb. Prvním krokem po sečtení hlasů a po 

určení, která ze stran se bude ucházet o přidělení mandátů pro získání pozice 

v zastupitelstvu, je volební klauzule, která udává počet hlasů, které musí strana 

dosáhnout, aby mohla postoupit do dalšího skrutinia, kde už se přerozdělují mandáty.  

V České republice je volební klauzule určena zákonem 491 /2001 Sb. Zákon o 

volbách do zastupitelstev obcí a její výše je 5 procent. Tuto klauzuli nesplnila 

v Sezemicích strana KSČM, která tak nepostoupila do boje o zastupitelská křesla. 

Pro výpočet volební klauzule se používá vzorec: 

počet kandidátů na 

kandidátní listině

počet členů voleného 

zastupitelstva

počet hlasů nutný pro

postup do skrutinia
≥ 5%

celkový počet

platných hlasů

 

Druhým krokem podle kterého už se rozdělují mandáty jednotlivým stranám je 

distribuce křesel jednotlivým stranám podle d´Hondtovy metody. Tato metoda se v 

komunálních volbách používá od roku 1990.  Jedná se o metodu, kdy se postupně 

dělí  řadou čísel 1,2,3,4,5 .... až do 15, podle výše kandidátů na volební listině. 

Přidělovaní hlasů se děje vícekolově, ( celkově 15 mandátů = 15 kol ), v každém kole 

je přidělen jeden mandát. Na začátku se strany srovnají podle podílu hlasů, které 

získaly ve volbách. Tedy první  hlas získá strana, která získala nejvyšší počet hlasů. 
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Tabulka číslo 9: Seznam politických uskupení v Sezemicích pro rok 2014 

Kandidátní listina Hlasy Počet 
kandidátů 

název abs. v % 

KDU-ČSL 1 961 11,03 15 

ZA SEZEMICE KRÁSNĚJŠÍ, STAN,NK 7 585 42,65 15 

Nezávislí Sezemic a obcí, SNK 2 028 11,4 15 

ODS 1 967 11,06 15 

ČSSD 1 128 6,34 13 

KSČM 257 1,45 5 

Hnutí ANO 2011 2 859 16,08 15 

Zdroj: vlastní zpracování dle dat ČSÚ 

Z tabulky číslo 9 je patrné, že první stranou v Sezemicích, která získala mandát je 

uskupení nezávislích kandidátů „Za Sezemice krásnější“. Po přidělení tohoto prvního 

mandátu se jejich hlasy vydělí číslem dvě podle zmiňovaného klíče d´Hondtovy 

metody a je uskutečněno druhé kolo přidělování. I přesto, že se počet hlasů strany 

„Za Sezemice krásnější“ vydělil dvěma, mají i v druhém kole počet absolutních hlasů 

nejvyšší, tedy 3792,5 takže i zde získává mandát tato strana. O to zajímavější je nyní 

přidělování třetího křesla, zde už ho získává strana ANO 2011 s počtem absolutních 

hlasů  2859. Takto se postupuje i nadále, až je určeno všech 15 mandátů. 

Tabulka číslo 10: kandidáti zvolení do zastupitelstva města ve volbách v roce 2014 

 

KDU-ČSL 
podíly hlasů pro 

vstup do 
zastupitelstva 

 

ZA SEZEMICE KRÁSNĚJŠÍ, 
STAN,NK 

podíly hlasů pro 
vstup do 

zastupitelstva 

Srazil Martin Bc. 1 961,00 
 

Staněk Martin 7 585,00 

Matúšů František 980,5 
 

Kubizňák Ladislav 3 792,50 

Kožnar Jiří 653,66 
 

Plecháček Vlastimil Ing. 2 528,33 

Srazil Radek 490,25 
 

Svatoňová Radka Mgr. 1 896,25 

Knaute Lukáš 392,2 
 

Karlová Zděna 1 517,00 

Metelková Martina 326,83 
 

Trunec Václav Ing. 1 264,16 

Trtek Pavel 280,14 
 

Holá Jana Ing. Ph.D. 1 083,57 

Matúšů Jiří 245,12 
 

Dohnanský Tomáš 948,12 

Marešová Pavla MVDr. 217,88 
 

Knížková Michaela 842,77 

Jeník Martin 196,1 
 

Brožová Dagmar MUDr. 758,5 

Dvořák Jiří 178,27 
 

Rudolf Jiří 689,54 

Hloupá Monika 163,41 
 

Češka Roman Mgr. 632,08 

Prausová Jitka 150,84 
 

Remešová Anna 583,46 

Košková Libuše 140,07 
 

Roček Miroslav 541,78 

Červinková Helena 130,73 
 

Levinský Zdeněk 505,66 
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Nezávislí Sezemic a obcí, 
SNK 

podíly hlasů 
pro vstup do 

zastupitelstva 
 

ODS 
podíly hlasů 
pro vstup do 

zastupitelstva 

Holub Vlastimil 2 028,00 
 

Kačer Aleš Ing. 1 967,00 

Kolář Jiří 1 014,00 
 

Krátká Hana Mgr. 983,5 

Černý Břetislav 676 
 

Hron Přemysl Ing. 655,66 

Řezníček Petr 507 
 

Ulrych Martin 491,75 

Trojan Radek 405,6 
 

Hanousek Václav DiS. 393,4 

Mezera Filip Ing. 338 
 

Strauss Ivo MVDr. 327,83 

Došelová Hana 289,71 
 

Augsten Martin 281 

Vohradník Petr 253,5 
 

Řezka Jaroslav Ing. 245,87 

Ráliš Miroslav 225,33 
 

Půlpánová Magda 218,55 

Jelínek Jan 202,8 
 

Jícha Petr Ing. 196,7 

Mohaupt Ladislav 184,36 
 

Ulrych Josef 178,81 

Novák Luděk 169 
 

Beneš Daniel Ing. 163,91 

Lingr František 156 
 

Krátký Petr 151,3 

Krajíčková Markéta Bc. 144,85 
 

Kubíčková Jaroslava 140,5 

Svědiroh Stanislav 135,2 
 

Kačerová Marcela 131,13 

 

 

ČSSD 
podíly hlasů 
pro vstup do 

zastupitelstva 
 

ANO 2011 
podíly hlasů 
pro vstup do 

zastupitelstva 

Vlasák Petr 1 128,00 
 

Schillerová Marie 2 859,00 

Michalec Vladimír Ing. 564 
 

Krejčík Luboš Mgr. 1 429,50 

Řezníčková Eva Mgr. 376 
 

Holečková Eva Mgr. 953 

Řeháková Drahomíra 282 
 

Brutar Michal Mgr. 714,75 

Dobružská Petra Bc. 225,6 
 

Prausová Iveta Bc. 571,8 

Koníř Libor 188 
 

Ševčík Marek 476,5 

Mašíčková Ludmila Mgr. 161,14 
 

Tučková Veronika 408,42 

Binko Luděk 141 
 

Málek Petr 357,37 

Lohniská Jana 125,33 
 

Levinská Gabriela 317,66 

Vohralík Petr 112,8 
 

Jakoubková RomanaMgr. 285,9 

Palata Jan 102,54 
 

Šetek Petr 259,9 

Hynek Stanislav 94 
 

Ročková Lucie 238,25 

Plaček Jiří Ing. 86,76 
 

Krejčíková Barbora Mgr. 219,92 

    
 

Knytl Jiří Ing. 204,21 

    
 

Rubeš Daniel Ing. 190,6 
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Z tabulek je názorně vidět podle úbytku absolutních hlasů, jak byly mandáty 

přidělovány. Pro úplnost je zde uvedeno, jak by pokračoval postup přidělování, 

kdyby se volilo například 20 zastupitelů: 

16. zastupitel Matúšů František 980,5 

17. zastupitel Holečková Eva Mgr. 953 

18. zastupitel Dohnanský Tomáš 948,12 

19. zastupitel Knížková Michaela 842,77 

20. zastupitel Brožová Dagmar MUDr. 758,5 

Zdroj: vlastní zpracování dle dat ČSÚ 

Tímto je okruh patnáctičlenného zastupitelstva uzavřen, zbývá jen upřesnit, jak je to 

s pohybem jednotlivých kandidátů na jedné kandidátní listině. Zodpovědět tedy 

otázku, proč by měl vlastně volič preferovat jednotlivé kandidáty před ostatními. Na 

příkladu ( tabulka číslo 11 ) vítězného uskupení nezávislých kandidátů „Za Sezemice 

krásnější“ lze tuto záležitost názorně ukázat neboť zde  jsou pohyby nejmarkantnější. 

Tabulka číslo 11: Posun kandidátů na kandidátní listině vítězného uskupení 

Kandidát 
Politická 

příslušnost 

Hlasy Podíly hlasů 
pro vstup do 

zastupitelstva 

Pořadí 
zvolení do 

zstupitelstva 
poř. 

příjmení, jméno, tituly abs. v % 
číslo 

1 Staněk Martin STAN 911 12,01 7 585,00 1 

2 Plecháček Vlastimil Ing. BEZPP 654 8,62 2 528,33 3 

3 Kubizňák Ladislav BEZPP 722 9,51 3 792,50 2 

4 Trunec Václav Ing. BEZPP 474 6,24 1 264,16 6 

5 Holá Jana Ing. Ph.D. BEZPP 458 6,03 1 083,57 7 

6 Karlová Zděna BEZPP 571 7,52 1 517,00 5 

7 Dohnanský Tomáš BEZPP 444 5,85 948,12 1. náhradník 

8 Knížková Michaela BEZPP 419 5,52 842,77 2. náhradník 

9 Brožová Dagmar MUDr. BEZPP 433 5,7 758,5 3. náhradník 

10 Svatoňová Radka Mgr. BEZPP 574 7,56 1 896,25 4 

11 Rudolf Jiří BEZPP 526 6,93 689,54 4. náhradník 

12 Češka Roman Mgr. BEZPP 365 4,81 632,08 5. náhradník 

13 Remešová Anna BEZPP 346 4,56 583,46 6. náhradník 

14 Roček Miroslav BEZPP 338 4,45 541,78 7. náhradník 

15 Levinský Zdeněk BEZPP 350 4,61 505,66 8. náhradník 

Zdroj: vlastní zpracování dle dat ČSÚ 
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Pro možný pohyb kandidáta směrem vzhůru, tedy aby se kanditát s nižším 

pořadovým číslem mohl dostat výše, je nutné získat 110% průměrného počtu 

absolutních hlasů své strany. V tomto případě je průměr absolutních hlasů 505,66. 

Ono desetiprocentní navýšení tedy činí 555,5 hlasů. Jak je z uvedné tabulky  

číslo 11 patrné,  tuto podmínku splňuje hned několik kandidátů. Posun vzhůru tedy 

učinil kandidát číslo 3, který postoupil na pozici 2, dále pak kandidát číslo 6, který 

byl zvolen do zastupitelstva jako číslo 5 z této kandidátní listiny. Tyto změny však 

nebyly tak zásadní, protože tyto kandidáti byli zvoleni do zastupitelstva díky pořadí 

na kandidátní listině. Daleko zásadnější byl postup kandidáta číslo 10, který se díky 

oblibě u voličů dostal až na čtvrté místo a díky tomu byl zvolen do zastupitelstva 

města na úkor kandidáta číslo 7.  Pro upřesnění je zde ještě potřeba zmínit kandidáta 

číslo 11. Ten získal díky oblibě u voličů také vyšší počet hlasů, než někteří 

zastupitélé, ale zároveň nebyla splněna podmínka uvedená výše, tedy počet 110 % 

hlasů, pro možnost postupu kandidátní listinou. Proto i pořadí náhradníků zůstává 

stejné a je důležité pro ten případ, že by zastupitel této strany dlouhodobě nemohl 

řádně vykonávat svou funkci.  Pak by byl  nahrazen prvním náhradníkem, v tomto 

případě kandidátem číslo 7. 

 

3.5 Politická uskupení v komunálních volbách 2014 v Sezemicích 

Skladba volebních stran a uskupení se nikterak nelišila od předchozích voleb v roce 

2010, jen se pozměnila některá jména politických subjektů nezávislých kandidátů. 

Voleb se účastnila tato uskupení: KDU - ČSL, „Za Sezemice Krásnější“ STAN a 

NK, Nezávislí Sezemic a obcí, NK, ODS, ČSSD, KSČM a hnutí ANO 2011. S lídry 

vybraných stran byl formou polostandardizovaných dotazníků veden rozhovor jak 

před volbami, tak po volbách a díky těmto informacím je možné udělat si přehled, 

s jakými ambicemi subjekty do voleb vstupovaly a jak byly posléze výsledky voleb 

hodnoceny.  

3.5.1 KDU – ČSL  

Lidovci mají v Sezemicích  dlouholetou tradici, vlastně kromě KSČ a posléze KSČM 

je to jediná strana, která nepřestala fungovat ve městě od roku 1945. Před volbami do 

zastupitelstva v roce 2014 se podařilo členskou základnu omladit a jít tak do voleb 
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po dlouhé době s kandidátkou s nižším věkovým průměrem než u předchozích voleb. 

Strana má aktuálně k 31. 12. 2014 22 členů, kteří mají za cíl se ve městě více 

zviditelnit a zároveň  aktivně působit ve prospěch veřejného života. I přesto, že má 

strana ve městě dostatek členů, na kandidátní listině se objevuje pouze šest aktivních 

členů lidové strany, ostatní kandidáti na patnáctičlenné kandidátní listině jsou 

osobnosti, činné ve veřejném životě a jsou tak pro voliče známějšími. Zároveň byla 

snaha zařadit na kandidátní listinu nestraníky, kteří žijí v přisloučených obcích, aby 

byla zajištěna propojenost s voliči z uvedených obcí.   

KDU - ČSL se chce zasadit o bezpečné Sezemice, ať už se jedná o bezpečnost na 

silnicích, tak také přímo o bezpečnost spoluobčanů. Místní organizace se bude i 

nadále snažit aktivně zapojit do projektů, které se týkají odlivu přetížené dopravy 

z města, hlavním úkolem tak bude prosadit realizaci obchvatu města, který bude 

realizován jako přivaděč k plánované dostavbě silnice R35 z Hradce Králové do 

Ostravy. Zároveň si lidovci dávají za cíl zpříjemnit život ve městě mladým rodinám 

s dětmi prosazením slevy na platbu svozu komunálních odpadů a dále podporou 

projektů na vybudování plánovaných nových sportovišť či rekreačních zón, které 

budou sloužit samozřejmě všem občanům města. Novou výzvou pro místní 

organizaci lidovců je zviditelnění města pro přijíždějící návštěvníky, pozvednutí 

města v regionálním cestovním ruchu. Cílem je zatraktivnit prostředí města natolik, 

že bude vyhledávaným místem pro turisty. Námětem tak zůstává vybudování 

regionální značky, která přiláká do města turisty a zároveň zapojí obyvatele města 

k regionální participaci na tomto projektu.[20] 

Výsledky voleb přinesly pro lidovou stranu zklamání, neboť nedokázala obhájit svá 

dvě křesla v zastupitelstvu města. Z hodnocení výsledků voleb jejich volebního lídra 

je patrné, že hlavním problémem byla slabá účast voličů ve volbách a snaha dostat co 

nejvíce voličů k volebním urnám se minula účinkem. Ztráta onoho zmíněného křesla 

je o to bolestnější, že se tak stalo o nicotných 5 hlasů, o které lidovci prohráli s ODS. 

Jak již bylo zmiňováno, lidovci ve městě začali s pozvolnou obměnou a 

omlazováním místní organizace a na příští volby v roce 2018 budou připraveni  o 

letos ztracené pozice opět bojovat. Nahrává tomu i politická situace v zemi a 

celorepublikový pohled na KDU - ČSL, který se díky lepšícímu se povědomí o 

straně i o lídrech strany Bělobrádkovi a Juračkovi obrací na pozitivní vlnu. Důležité 



51 

je, aby místní organizace dále měla chuť pracovat a pro město Sezemice tak, aby 

byla nepostradatelným uskupením i v budoucím období.[21] 

 

3.5.2 „Za Sezemice krásnější“ STAN a NK  

Politické uskupení „Za Sezemice krásnější“ navázalo na tradici uskupení nezávislých 

kandidátů, které se účastní voleb už od roku 1994. Zde je asi nejvíce patrné, proč 

politická angažovanost v Sezemicích nijak zvlášť nefunguje a obecně se voliči 

přiklánějí na stranu osobností, které znají z každodenního života a důvěřují jim více 

než politickým stranám s celorepublikovým věhlasem. Už se stalo pravidlem, že 

kanditátka tohoto uskupení je nejvíce přitahována významnými osobnostmi 

samosprávy města a zároveň i jinak činnými ve městě, proto zde jsou největší 

předpoklady k tomu, aby se uskupení nezavislých kandidátů stalo i uskupením 

vítězným. Je to také proto, že uskupení nezávislých kandidátů nepodléhá módním 

vlivům, kterými trpí ve městě politické parlamentní strany, ať už je to z hlediska 

kladného i záporného.  

Lídrem nezávislých kandidátů je zároveň i starosta obce Martin Staněk, který již před 

volbami nastiňoval, že obhajoba pozice starosty i místostarosty je pro něj klíčová. 

Zároveň chce ale zajistit, aby vzniklo funkční a aktivní složení zastupitelstva města, 

které ve svém volebním období přispěje k rozvoji a rozkvětu města. Klíčovým 

faktorem, který zajistil tomuto uskupení vítězství ve volbách se zdá být hlavně 

spolehlivé a bezproblémové fungování místní radnice v minulém období. Pomocí 

nastavení určitých pravidel v komunikaci s občany, kdy jsou jejich názory aktivně 

převáděny do praxe, mají velký vliv pro rozvoj města a zároveň se prohlubuje důvěra 

mezi samosprávou a obyvateli města.[22] 

Rozvíjí se zde i projekty, které si radnice dává za cíl pro zlepšení bezpečnosti, ať už 

jsou to v místní dopravě stavby cyklostezek a chodníků, tak i v bezpečnosti a ochraně 

majetku města a občanů, pomocí městské policie a dalších orgánů ve městě činných. 

Zároveň se město snaží zajistit rozšíření rekreačních zón, které zde chyběly pro 

rozvoj volnočasových aktivit, ať už to jsou dětská hřiště nebo nová sportoviště, či jen 

klidové zóny pro procházky ve volné přírodě. K důvěře občanů ve městě přispívá  

i fakt, že město dokáže tyto projekty financovat bez dluhů za pomocí dotačních titulů 
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ať už z krajského úřadu, nebo Evropské unie. Občané proto cítí, že ve vedení města 

jsou lidé rozumní a zodpovědní, lidé, kteří dokážou svým vedením přispívat 

k rozvoji města, jako místa pro bezproblémový život. 

Důležitým cílem uskupení „Za Sezemice krásnější“ je zapojení spoluobčanů města 

do společenského života, který v poslední době nárůstem počtu obyvatel naopak  

ztrácí svoji tvář. Čelní představitelé tohoto uskupení se chtějí více zaměřit na 

podporu místních spolků a zvýšit tak účast spoluobčanů v těchto spolcích. Zároveň 

se chtějí zasadit o obnovu některých tradic, které se za poslední léta z města 

vytratily.[23] 

 

3.5.3 ODS 

Místní sdružení ODS začalo být činné ve městě od roku 1993 a už v prvních volbách 

od jeho vzniku v roce 1994 zaznamenalo celkem patrný úspěch, kdy se do 

zastupitelstva města dostali čtyři jeho zástupci včetně nynější vůdčí osobnosti strany 

Mgr. Hany Krátké.  ODS je právě příkladem strany, kdy celorepublikové fungování 

strany může mít zásadní vliv i na pohled na místní organizaci.  

Sezemická organizace ODS vyslala do boje o zastupitelská křesla všech sedm svých 

kmenových členů a se štěstím uhájila dvě křesla v místním zastupitelstvu. Podle 

všech indicií zabránilo lepšímu volebnímu výsledku kandidátů právě to, že 

kandidovali za ODS, neboť pověst celorepublikové strany utržilo před volbami 

několik těžko zacelitelných trhlin a je nyní na místní organizaci, aby své pozice 

udržela i do dalších voleb.[24] 

Důležitým faktorem pro místní sdružení je to, aby se do participace a podílení se na 

chodu života ve městě zapojily více i přilehlé obce, které regionálně pod město 

Sezemice patří. Však z pohledu občanů se cítí tak trochu odstrčeny od běžných 

záležitostí. Ze strany ODS bude vyvíjen tlak na zlepšení dopravní infrastruktury a 

tím se zlepšení dosahu spoluobčanů přilehlých obcí do centra. Zároveň se chce 

místní organizace zasadit o větší pravomoce,  i větší odpovědnost města za správu 

svého majetku. Chtějí podpořit podnikatele ve městě v jejich bezproblémovém 

fungování a s tím i spojené přilákání nových investorů, kteří by rozšířili možnosti 
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pracovního uplatnění spoluobčanů na trhu práce na území města. Tyto cíle se shodují 

s obecným pravicovým pohledem celorepublikového programu ODS.[25] 

 

3.5.4 ČSSD 

Místní organizace ČSSD vyslala do voleb do zastupitelstva města nového lídra Petra 

Vlasáka, který je dlouholetým členem místní organizace a zároveň člověkem, který si 

dává za cíl rozšíření členské základny pro nadcházející období. Ve volbách obhájili 

jedno křeslo v zastupitelstvu, což je pro stranu, které se nepodařilo ani zaplnit celou 

kandidátní listinu, bezesporu úspěch. Pomoci s přílivem nových členů do místní 

organizace by nyní mohla  i celorepubliková povědomost o ČSSD, která se stala 

jednou z vládnoucích parlamentních stran a obecně její preference rostou. Jak se však 

ukazuje u všech místních organizací, participace občanů na politickém životě ve 

městě není příliš vysoká, proto se zatím přiliš neprojevuje přiliv nových členů ani 

v místní organizaci. Místní sdružení má v novém lídrovi osobnost, která s tímto 

vývojem chce bojovat, avšak až čas ukáže, zda se podaří vytyčené plány alespoň 

částečně naplnit.[26] 

Místní organizace si před volbami dala za cíl bojovat za více rekreačních  

a sportovních prostor ve městě a tím podporovat volnočasové aktivity pro své 

spoluobčany. Svojí sociální politikou chtějí podporovat rozvoj města a přispívat tak 

k lepšímu místu pro život. Poukazují tím na potřebnost aktivního zapojení místních 

občanů v místních spolcích a s jejich podporou zlepšit společné soužití místní 

samosprávy s místními obyvateli. Velkou výzvou je proto i potřeba vytěsnit z města 

přetíženou dopravu a tím zvýšit bezpečnost obyvatel na místních komunikacích. 

Dalším z cílů místní organizace je vybudování nových sportovišť, které město 

postrádá. Prosazením tohoto záměru se zlepší upatnění pro občany ve volnočasových 

aktivitách a přispěje k podpoře sportu ve městě, které se potýká s úbytkem aktivních 

sportovců. S tím souvisí i finanční podpora místních sportovních oddílů v práci 

s mládeží, která obecně ztrácí zájem o sport. Město by se zásadní měrou mělo podílet 

na výchově nových sportovních talentů a toto téma by se mělo stát prvořádým cílem 

místního zastupitelstva.[27] 
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3.5.5. HNUTÍ ANO 2011 

Vznik místní organizace ANO 2011 se datuje na začátek roku 2014, kdy spojením 

stávajících osobností činných v kulturním dění ve městě a občanů, kteří chtějí 

působit v místní samosprávě, vzniklo silné uskupení občanů, kteří mají velké 

předpoklady uspět v komunálních volbách. Lídrem strany se stala ve městě velice 

uznáváná osobnost Marie Schillerová, která již má za sebou i působení 

v zastupitelstvu i radě města. Hnutí ANO se i díky celorepublikovému vlivu stalo 

černým koněm voleb do místního zastupitelstva, to se však podtvrdilo v Sezemicích 

pouze částečně. Místní sdružení se sice umístilo na druhém místě,  avšak pouze dvě 

získaná křesla v místním zastupitelstvu nebudou mít žádný zásadní vliv na fungování 

zastupitelstva města. Místní hnutí šlo do voleb se šesti aktivními členy strany, nebylo 

však problémem doplnit kandidátku o osobnosti z řad sezemických občanů, kteří se 

stranou sympatizují.  

Hlavní body předvolebního programu se nikterak nelišily od zásadních bodů 

ostatních politických uskupení, tedy zlepšení přetížené dopravy, podpora 

volnočasových aktivit, vylepšení místní dopravní infrastruktury a bezpečnosti 

občanů, dále však i zaměření  na podporu místních kulturních akcí a obnovení tradic, 

které už pro některé občany mohou být zapomenuty. Dalším neméně podstatným 

bodem předvolebního programu byla i péče o sociálně slabé spoluobčany a zároveň  

i starost o problematiku zvířat ve městě. Tyto body určitým způsobem přispěly 

k podpoře hnutí ANO 2011 v komunálních volbách.[28] 

Místní uskupení se na tyto body chce zaměřit i v budoucnu, má zájem na komunikaci 

napříč politickým spektrem ohledně podpory spolupráce na kulturních a sportovních 

akcích. Tím chce zajistit pro Sezemice příliv návštěvníků a podporu zlepšení 

cestovního ruchu a přílivu turistů do města. 

Podporou kulturních, společenských a sportovních akcí bude chtít místní uskupení  

zvýšit vliv na obyvatele města, aby se více zapojili do společenského života a 

podpořili by tak všeobecný regionální rozvoj.  Společně s ostatními stranami mají 

zájem na všeobecném rozvoji města i přilehlých obcí.[29] 
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3.6 Závěrečné shrnutí - komunální volby 2014  

Jednoznačným vítězstvím nezávislých kandidátů skončily volby do zastupitelstva 

města Sezemice. Voliči jednoznačně ukázali, že zde vůbec nejde o politická uskupení 

a politické strany, které vévodí politické situaci v zemi.  Voliči ukázali, že důležité 

jsou hlavně osobnosti, kterým důvěřují a kteří v minulosti dokázali, že dokážou 

jejich město vést tak, že se pro ně město Sezemice stává dobrým místem k životu.  

Z výpovědí oslovených lídrů politických stran a hnutí ve městě je zřejmé, že úplně 

tak nezáleží na tom, kdo je z jaké politické strany, ale hlavně na tom, s jakým 

odhodláním a zájmem jdou jednotliví zastupitelé do úkolů, které před nimi 

vyvstanou. Všichni zde mají podobný zájem, jak ještě vylepšit fungování města  

a přisloučených obcí. Jak zlepšit bezpečnost místních občanů a zajistit jim město bez 

přetížené dopravy. Sešli se zde komunální politici, kteří chtějí pomocí věcného 

dialogu dovést své vytyčené cíle a předvolební sliby do zdárného konce a s pomocí 

evropských dotací a vlastním financováním vybudovat ve městě takové zázemí, aby 

se město Sezemice mohlo pyšnit přívlastkem kvalitního místa pro život svých 

spoluobčanů.  

Velkým úkolem pro město Sezemice a pro místní zastupitele bude vyřešení přetížené 

dopravy plánovaným obchvatem města, který bude zároveň sloužit jako přivaděč 

k plánované a rozestavěné dálnici známé nyní jako silnice R35 z Hradce Králové do 

Ostravy. Samozřejmě je zde více pohledů na to, zda až se dostaví plánováná R35, 

bude nutné realizovat i obchvat Sezemic, ale 100 % oslovených komunálních 

politiků je pro to, aby se obchvat realizoval a odlehčil městu od neutěšené dopravní 

situace.   

Po volbách v roce 2014 se také otevírá aktuální téma pro sestavení plánu rozvoje 

města od roku 2015 do roku 2020. Pro tento případ zastupitelstvo města dokonce 

vyčlenilo komisi, která se tímto tématem bude po dobu volebního období zabývat. 

Komise pro rozvoj města bude mít za hlavní úkol sestavit plán, který je pak nedílnou 

součástí podkladů při čerpání evropských dotací. Plán by měl být rozpracován pro 

významné sektory rozvoje. Plán bude zahrnovat pohled na obyvatele města, jejich 

rozvoj a participaci v zájmových spolcích, které budou podporovány. Zároveň bude 

také plán zahrnovat vytvoření regionální značky, která bude hlavním tahákem pro 

turisty a bude spjata s tvorbou regionální identity, aby byli spoluobčané více 



56 

propojeni s městem a neměli město jen jako jakousi noclehárnu a jinak své aktivity 

realizovali jinde. Součástí budoucího regionálního rozvoje bude také hospodářství  

a infrastruktura města, kde budou nastíněny kroky pro zlepšení trhu práce spojené 

s tvorbou pracovních míst, a dále vyřešení už výše zmíněné dopravní situace ve 

městě. Materiál bude také obsahovat postupné zlepšení občanské vybavenosti 

s tlakem na tvorbu nových rekreačních a sportovních zón ve městě, pro zlepšení 

životní úrovně spouobčanů a dále na životní prostředí ve městě. 

Všechny politické strany a uskupení na místní úrovni mají zájem, aby se obyvatelům 

města žilo komfortně a měli zájem v Sezemicích žít. Často se však můžeme setkat 

s tím, že participace a regionální identita občanů s městem není taková, jako by si 

místní samospráva představovala. S nárůstem počtu občanů ve městě se však tento 

trend prohlubuje. Je tedy velkým závazkem samosprávy města do budoucna, aby 

tento trend změnila a naučila své občany více se podílet na rozvoji a rozkvětu města 

Sezemic.  

 

  3.7 Ustavující zasedání zastupitelstva města Sezemice 

Volební období pro nově zvolené členy zastupitelstva města Sezemice bylo zahájeno 

ustavujícím zasedáním zastupitelstva města, které se konalo 4. 11. 2014. Ustavující 

zasedání je důležité nejen tím, že zahajuje nové volební období, ale také hlavně 

proto, že jeho součástí je volba vedoucích orgánů města. Na ustavujícím zasedání 

bylo přítomno 14 členů zastupitelstva, jeden zastupitel z celkového počtu patnácti 

členů byl omluven z důvodu zahraniční služební cesty. Vedením zasedání byl 

pověřen stávající starosta města Martin Staněk, který v úvodu vyzval přítomné 

zastupitele ke složení zastupitelského slibu a zároveň byli zastupitelé seznámeni 

s jednacím a volebním řádem zastupitelstva, které jsou vedeny jako vnitřní normy 

města platné od 7. 11. 2006. Poté byla určena a odsouhlasena návrhová komise, 

jejímž úkolem byla příprava konečného znění usnesení z ustavujícího zasedání.  

Návrhová komise ve složení předseda Martin Srazil a  členové Zdena Karlová a 

Hana Krátká byla pověřena sčítáním hlasů u voleb starosty, místostarosty, předsedů 

finančního a kontrolního výboru a dále členů kontrolního a finančního výboru. Dále 

návrhová komise zodpovídala za sčítání hlasů při hlasování o jednotlivých 

usneseních zastupitelstva města. Samotné ustavující zasedání bylo zahájeno 
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schválením navrženého programu a poté již nastala jednotlivá hlasování ohledně 

voleb. 

Prvním bodem byla volba starosty, místostarosty a ostatních členů rady. Již 

v povolebních vyjednáváních bylo mezi zvolenými stranami a uskupeními přijato 

rozhodnutí, že jediným kandidátem na místo starosty v Sezemicích bude navržen 

stávající starosta města Martin Staněk, který byl i jednomyslně zvolen.  V případě 

volby místostarosty bylo nejdříve podle § 104 odstavce 1 zákona 128/2000 Sb. 

schváleno, že město Sezemice bude mít ve funkci jednoho místostarostu, kterým se 

jednomyslným zvolením stal ing. Vlastimil Plecháček. Zároveň se starosta a 

místostarosta stali automaticky členy pětičlené rady města ke kterým byli zvoleni 

další tři členové zastupitelstva, jmenovitě Marie Schillerová, ing. Aleš Kačer a 

Ladislav Kubizňák. Rozdělení křesel v městské radě víceméně korespondovalo 

s výsledky voleb do zastupitelstva města, takže s volbou členů rady nemělo 

zastupitelstvo při volbách rozpor.   

Druhým neméně důležitýnm bodem jednání bylo zřízení finančního a kontrolního 

výboru, tedy v první řadě určení počtu členů a poté volby předsedů a jednotlivých 

členů obou výborů. Vlastní schválení zřízení těchto dvou výborů bylo jen formalitou, 

neboť oba výbory již historicky v Sezemicích fungovaly a jsou zřizovány ze zákona 

128/2000 Sb. O obcích. V obou případech bylo schváleno pětičlenné obsazení 

výborů. V případě finančního výboru byla za předsedkyni  zvolena Mgr. Hana 

Krátká, dalšími členy výboru byli vybráni Jiří Dvořák, Ing. Jana Onuferová,  

Ing. Daniel Rubeš a Ing. Jaroslav Řezka. Do čela kontrolního výboru byl zvolen Jiří 

Kolář. Dalšími členy byli hlasováním určeni Ing. Jana Holá Ph. D., Milada 

Marešová, Josef Ulrych a Petr Vohradník. 

Před ukončením ustavujícího zasedání zastupitelstva města promluvil nově zvolený 

starosta Martin Staněk, který poděkoval přítomným zastupitelům za důvěru  

a zároveň nastínil budoucí důležité úkoly pro zastupitele města Sezemice, a tím 

budou bezesporu jednání o vyřešení stávající přetížené dopravy v katastru města, 

která by se měla vyřešit obchvatem města jako přivaděčem k plánované dálnici R35 

a dále to budou důležitá jednání o převodu městských bytů do rukou nových 

vlastníků.[18] 
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3.8  První řádné zasedání zastupitelstva  – rozpočet pro rok 

2015 

První řádné zasedání zastupitelstva města  se konalo 3.12. 2014 a hlavním bodem 

programu bylo schálení rozpočtu pro rok 2015. Díky tomu, že nové zastupitelstvo 

města zasedalo poprvé a hned mělo důležitý úkol, jakým schálení rozpočtu 

bezesporu je, předcházelo mu rozšířené zasedání Rady města. To se konalo  

24. 11. 2014, kam byli všichni zastupitelé přizváni, aby byl prostor na projednání 

důležitých bodů v rozpočtu. Nejpalčivějším bodem rozpočtu se ukázalo rozšíření 

městské policie a tím i navýšení financí na její provoz. Pro vysvětlení tohoto 

klíčového bodu podal své vysvětlení starosta města, který pomocí argumentace 

rozšíření správy a kontroly bezpečnosti pro další obce, které projevily o služby 

městské policie Sezemice zájem, budou na její provoz přispívat poměrnou částkou za 

provedené služby.  

I díky důkladným přípravám a kompletní prezentaci příjmů a výdajů byl rozpočet, 

podle §12 zákona číslo 250/2000 sb. O rozpočtových pravidlech územních rozpočtů,  

o celkových příjmech ve výši 59.811.300 Kč, celkových výdajích 66.811.300 Kč  

a celkovému financování ve výši 7.000.000 Kč zastupiteli města Sezemice 

jednomyslně přijat ještě před koncem roku 2014. Nemuselo tak být přijato 

rozpočtové provizorium, které bylo v minulosti ve městě mnohokrát uplatňováno. 

[18]  

 

  4.    Návrhy a doporučení 

Z výzkumu, který byl v diplomové práci proveden, je patrný úbytek nejen občanů, 

kteří by se chtěli zapojit na participaci vládnutí ve zkoumaném městě. Ještě více je 

překvapující klesající účast ve volebních místnostech. Je znepokojující, že zájem o 

volby a volené kanditáty nemají hlavně mladí lidé, kterým příjde politický život, byť 

na nejnižší, komunální úrovni lhostejný a zároveň ani nemají zájem na tom, aby se 

v tomto směru něco změnilo.  

Prostor ke změně je možné najít v úpravě volebního zákona a otevření možnosti 

hlasovat ve volbách přes internet. Tento odvážný krok má však mnoho odpůrců, kteří 
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zastávají názor, že by se otevřela cesta k novým machinacím s hlasy voličů a zároveň 

by to nesplnilo účel, tedy přilákat k urnám, potažmo k hlasování, více voličů.  

S tímto názorem si dovolím nesouhlasit, protože dnes právě mladí lidé, odchovaní 

informačními technologiemi, by tuto možnost uvítali a zároveň by měli možnost 

kdykoli v průběhu voleb připojit se k internetu a svůj hlas odevzdat. Žijeme v době,  

kdy máme možnost cestovat, studovat v zahraničí, pracovat v cizích zemích  

a umožnit občanům České republiky hlasovat on-line, je přinejmenším krokem 

kupředu. Napříč politickým spektrem jsou politické strany, které tento názor 

prosazují, zároveň ale většinou levicově smýšlející politické strany nejsou těmto 

změnám nakloněny. Poukazují na ekonomickou náročnost zřízení této možnosti 

hlasování. Proti tomu zase mluví dosavadní legislativní náročnost dnešní podoby 

voleb. Ve 21. století by volič  měl mít možnost se rozhodnout, zda jít volit do volební 

místnosti, nebo odvolit přes internet. Pokrok nelze zastavit a možností volit on-line 

bychom překonali další metu v podpoře, přístupu a participaci občanů na politickém 

životě v obcích i celé České republice.  

  5.   Závěr 

Město Sezemice, jak vyplývá z analýzy v diplomové práci, přechází od většinového 

zastoupení parlamentních politických stran k nepolitickým uskupením nezávislých 

kandidátů, které začínají voliči preferovat. I složení kandidátek parlamentních stran 

již dnes čítá menšinu příslušníků dané politické strany. Bývají často většinově 

doplněné o nezávislé kandidáty, kteří mají šanci ve volbách uspět. Úbytek příznivců 

parlamentních stran není způsoben pouze stárnutím a úbytkem členské základny, ale 

je to i nechutí občanů podílet se nějakým způsobem na možnosti rozhodovat  

o změnách ve městě. Vytrácí se touha a chuť podílet se na podpoře rozvoje svého 

města a okolí ať už vstupem do nějakého politického uskupení, či jen být členem 

kandidátních listin volených politických stran a uskupení. 

Analýza politické scény v Sezemicích ukázala, že má tento systém proměnlivé rysy, 

avšak největší zastoupení ve vedení místní samosprávy zastávají v poslední době až 

na výjimky političtí nestraníci z kandidátek nezávislých kandidátů, tedy osobnosti 

všeobecně ve měste uznávané, spolehlivé a důvěryhodné. Ve volbách jsou sice 

zastoupeny parlamentní strany, které se snaží částečně eliminovat velký vliv 

nezávislých kandidátů, ale i ony na svých kandidátkách mají členy svých místních 
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organizací v minoritě a v poslední době jsou i jejich kandidátky zaplňovány spíše 

občany bez politické příslušnosti, kteří pouze s parlamentními stranami sympatizují. 

Místní organizace parlamentních stran se potýkají s úbytkem své členské základny, 

která stárne a noví členové nepřicházejí,  neboť mladí lidé nechtějí být svazováni 

spojením s politickou stranou a raději zůstávají bez politické příslušnosti.  

Město Sezemice se  také častěji setkává s nechutí svých spoluobčanů participovat na 

samosprávě města, chybí zde angažovanost, a proto se jména v zastupitelstvu příliš 

nemění. Příslibem do budoucna se mohou zdát výsledky posledních komunálních 

voleb v roce 2014, kde se přeci jen objevují nové tváře, které mají chuť něco 

s regionálním rozvojem udělat.  

Analýza v diplomové práci však odhaluje i znepokojující trend poklesu aktivní 

volební účasti, která má od roku 1994 stále klesající tendenci. Nechť je to varováním 

pro místní organizace politických stran ale i uskupení nezávislých kandidátů ve 

městě, které nadále hledají cestu, jak tento negativní trend zastavit a obrátit ho ve 

svůj prospěch.  
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2. Přílohy: 

Rozhovory s lídry politických stran před volbami a po volbách do zastupotelstva 

města 2014 

KDU-ČSL 

Dotazník před volbami 

1. Jak jste se dostal ke kandidatuře do zastupitelstva města Sezemice? 

Byl jsem osloven již před volbami do městského zastupitelstva v roce 2010, kde jsem 

však téměř neměl ponětí, do čeho jdu a vstupoval jsem do voleb bez větších ambicí. 

Po uplynutí čtyřletého období se moje  role v KDU-ČSL změnila, stal jsem se 

členem politické strany a do voleb v roce 2014 již přicházím jako lídr kandidátní 

listiny s ambicí být zvolen do zastupitelstva a také rady města. 

 

2. Jaká jsou vaše očekávání z voleb do zastupitelstva města v roce 2014? 

Částečně už jsem odpověděl, co se týče strany KDU-ČSL, máme ambici získat 

minimálně 3 členy v zastupitestvu města a minimálně jedno místo v městské radě. 
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3. Jste členem politické strany nebo spolku,  za které kandidujete? 

Ano, stal jsem se členem strany v letošním roce, chci zde uplatnit své pracovní 

zkušenosti a znalosti a zároveň si rozšířit znalosti v politickém životě a ve fungování 

politické strany. 

 

4. Proč jste si zvolil politické uskupení, za které kandidujete? 

Z poloviny je to předurčeno tím, že v KDU-ČSL působil můj děda i otec, a v druhé 

řadě je to politickým programem, který je mi nejbližší,  podporuje rodiny s dětmi a i 

další body v programu jsou mi blízké.  

 

5. Jak město podporuje místní politická uskupení, je podpora podle vás 

dostatečná? 

Zatím jsem nepronikl do fungování strany tak, abych tuto otázku mohl zodpovědně 

zodpovědět. Co se týče podpory neziskových organizací ve městě, to je jedna z věcí, 

na kterou bych se chtěl více zaměřit a prosazovat. Lidé se dle mého názoru mají 

bavit a soustředit se do spolků a město by je mělo maximálně podporovat. 

 

6. Kolik má vaše politická strana  nebo uskupení ve městě členů, pokud ve 

městě existuje? 

KDU-ČSL má v Sezemicích 22 členů, má snaha bude tento počet rozšířit a zároveň 

omladit. 

 

7. Jaký je vývoj členské základny, byl problém sestavit kandidátní listinu s 15 

členy? 

Kandidátní listinu jsme sestavili dá se říci bez problémů, naplnili jsme počet 15 členů 

a zároveň jsme měli z čeho vybírat. Podařilo se nám i od minulých voleb snížit 

věkový průměr. Což předznamenává i naše směřování k omlazení členské základny.  
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8. Jak složitě jste tvořili  pořadí na kandidátní listině? 

Pořadí na kandidátní listině schvaloval šestičlenný výbor, pořadí bylo schváleno bez 

větších problémů a ke všeobecné shodě. 

 

9. Liší se nějak zásadně vaše předvolební kampaň od předešlých kampaní? 

Snažili jsme se zachytit co nejvíce palčivých problémů, které potřebuje naše město 

vyřešit, což bylo snahou i v předešlých kampaních. Zároveň se chceme více zaměřit 

na mladé rodiny s dětmi  a jejich podporu, a to jsme se zase inspirovali jedním 

z hlavních bodů programu KDU-ČSL. 

 

10. Inspiruje se vaše seskupení  v předvolební kampani v programu politické 

strany, za kterou kandidujete? 

Ano, již jsem zmínil podporu rodin s malými dětmi, chceme jim co nejvíce 

zpříjemnit život v našem městě, vážíme si jejich odvahy, vychovat nám potomky pro 

příští generaci. Zároveň se chceme zasadit o vytvoření nových pracovních míst ve 

městě a tím vytvořit více pracovních příležitostí pro naše spoluobčany. 

 

11. Jak chcete motivovat voliče, aby přišli k volbám? 

Chceme voliče přesvědčit jak z plakátů, tak i ze sociálních sítí, že komunální volby 

jsou nejdůležitější volby, které mohou osobně ovlivnit a zároveň si zvolit ty 

kandidáty, ke kterým mají nejblíže. 

 

12. Je možná spolupráce politických uskupení při podpoře volební účasti? 

V čem konkrétně? 

Rozhodně ano, protože dle mého názoru je největším úspěchem politických uskupení 

ve městě maximální možná účast voličů ve volbách. Proto by se měli jednotliví lídři 

stran zasadit o to, aby v tomto probíhala čilá spolupráce, abychom společně přilákali 

maximum voličů k volebním urnám. 
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KDU-ČSL 

   Dotazník po volbách  

 

1. Jaká byla podle Vás hlavní témata voleb 2014, čím si myslíte, že jste nejvíce  

své voliče oslovili? 

Všechny předvolební programy se ať už více či méně drží stejných témat. Ať to byla 

vylepšená infrastruktura, bezpečnost občanů, lepší sportoviště a volnočasové vyžití 

ve městě. KDU-ČSL se dotklo i podpory rodin s dětmi a jejich úlevy při nakládání 

s odpady. Zda to voliče oslovilo či ne v tuto chvíli nedokážu dobře zanalyzovat, ale 

více se přikláním k tomu, že více než programy byly letošní volby hodně o 

osobnostech a o bezproblémové funkčnosti sezemické radnice. 

 

2. Jak hodnotíte výsledky voleb 2014 v Sezemicích? 

Jsou zde dvě roviny, jak bych to chtěl zhodnotit. V osobní rovině jsem velice 

spokojen, protože jsem se dostal do zastupitelstva města s velkým počtem 

preferenčních hlasů. Na druhou stranu stranické ambice byly vyšší a musím brát jako 

neúspěch ztrátu jednoho křesla v zastupitelstvu a tím pádem je i prakticky 

nerealizovatelné bojovat o post v městské radě, což byl jeden z mých cílů před 

volbami. 

 

3. Co si myslíte, že nejvíce ovlivnilo výsledky voleb v Sezemicích v roce 2014? 

Významným faktorem ovlivňujícím výsledek voleb je dle mého názoru nízká volební 

účast, která mě osobně velice překvapila, věřil jsem v účast až 65%, protože kdy 

jindy by  měli voliči vyjádřit svůj názor než v komunálních volbách, kdy mají 

k voleným orgánům nejblíže. Dalším podstatným faktorem, který volby ovlivnil je 

fungující a komunikující radnice v čele s oblíbeným starostou města, který dokázal 

ve volbách svůj potenciál využít.  
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4. Existuje předvolební slib, který budete preferovat v nadcházejícím  oddobí 

v Sezemicich? 

Ve volebním programu jsme jako první bod uváděli podporu rodin s malými dětmi, 

což je můj hlavní úkol, který jsem si předsevzal pro příští období. Mým cílem je  

také vybudovat v Sezemicích všesportovní areál, který bude sloužit všem občanům 

města a bude občanům přístupný bez jakéhokoli omezení, ale vím že toto bez 

podpory všech zastupitelů bude jen obtížně realizovatelné. 

 

5. Jak probíhaly a probíhají  povolební rozhovory před volbou starosty, 

místostarosty a dalších orgánů? 

Osobně s tím velké zkušenosti nemám  a hlavně na základě výsledků voleb jsem jen 

malým hráčem pro jakékoliv  koaliční partnerství. Přesto si myslím, že budoucí 

složení vedení města pro mě nebude nijak neakceptovatelné, protože nynější starosta 

je pro mě dobrá volba i do budoucna a má ode mě i naší strany plnou podporu, což 

jsme deklarovali již před volbami. 

 

 

6. Očekáváte nějaké polemiky při rozhodování důležitých záležitostí 

v zastupitelstvu v nadcházejícím období? 

Neočekávám žádné větší neshody, čekají nás jednání o stavbě obchvatu, který 

většina, né-li všichni zastupitelé i občané města preferují jako jedinou možnost 

vyřešení dopravní situace ve městě, takže i v této situaci budeme jednotní.  

 

7. Pro vyřešení dopravní situace ve městě je v plánu stavba obchvatu Sezemic 

jako přivaděče na R35. Jaký je na to váš názor, je obchvat jedinou 

možností, jak situaci řešit? 

Jak už jsem uvedl v předchozí odpovědi, jsem pro obchvat města, zároveň bych ale 

chtěl využít všech dostupných informací k tomu, jak by se změnila dopravní situace 

ve městě bez obchvatu s dokončením stavby plánované dálnice R35. I když je 

pravděpodobné že obě plánované stavby, jak R35, tak i obchvat Sezemic, jako 

přivaděč k dálnici z Pardubic, jsou dvě neoddělitelné spojené nádoby a jedna bez 

druhé dokončena nebude. 
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8. Existuje ve městě Sezemice něco, co byste rádi změnili? 

Ano. Chci se zasadit o to, aby se občané města více zapojili do společenského a 

kulturního života například tím,  že by se podařilo obnovit staré tradice, jako byly 

donedávna Máje, masopustní průvody  a další akce, které by dokázaly rozhýbat 

někdy až příliš všední dny našeho města.  

 

9. Co pokládáte za největší úspěch ve Vaší dosavadní práci v místní 

samosprávě? 

Nastoupil jsem do zastupitelstva jako náhradník v průběhu roku 2012, i přesto jsem 

stihl pro mě to nejdůležitější, pomoci zabránit stavbě bioplynové stanice 

v Sezemicích. Osobně to beru jako velký úspěch pro sebe a zároveň i pro město 

samotné. Ne snad proto, že je to špatná technologie, ale ekonomicky by to Sezemice 

zadlužilo na dlouhá léta dopředu a zároveň návratnost investice nebyla nikde 

garantována.  

 

10. Je naopak něco, co se nepovedlo? 

Jak je patrné z mé předchozí odpovědi, nejsem v komunální politice tak dlouho, 

abych nějak sáhodlouze mohl hodnotit své účinkování.  Přesto za svůj neúspěch 

pokládám nynější volby do zastupitelsta města. Vstupoval jsem do nich jako lídr 

kandidátky KDU-ČSL a přesto, že osobně jsem s počty preferenčních hlasů 

spokojen, jako strana jsme neobhájili svá dvě křesla v zastupitelstvu obce a tím i 

pozici v městské radě. Toto beru na sebe, ale zároveň věřím, že je to poučení do 

dalších let v komunální politice.  

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 



70 

„Za Sezemice krásnější“  

Dotazník před volbami 

1. Jak jste se dostal ke kandidatuře do zastupitelstva města Sezemice? 

Jsem členem zastupitelstva města od roku 2002, od roku 2012 vykonávám funkci 

starosty města. Vzhledem k rozpracovanosti některých akcí jsem se rozhodl opět do 

zastupitelstva kandidovat. 

 

2. Jaká jsou vaše očekávání z voleb do zastupitelstva města v roce 2014? 

Byl bych rád, kdyby z naší kandidátky STAN a NK „Za Sezemice krásnější“ získali 

mandát čtyři kandidáti a podařilo se nám obhájit funkce starosty a místostarosty. 

 

3. Jste členem politické strany nebo hnutí, za který kandidujete? 

Ano, jsem se členem Hnutí Starostové a nezávislí od roku 2012. 

 

4. Proč jste si zvolil politické uskupení, za které kandidujete? 

Politické hnutí STAN se velkou měrou zasadilo o úpravu rozpočtového určení daní 

(RUD) a snaží se menší města a obce dostat na úroveň financování větších měst. 

 

5. Jak město podporuje místní politická uskupení, je podpora podle vás 

dostatečná? 

Politická uskupení nejsou městem finančně podporováni, město se snaží spíše 

podporovat spolky a sdružení, která pracují s mládeží. 

 

6. Kolik má vaše politická strana  nebo uskupení ve městě členů, pokud ve 

městě existuje? 

Hnutí Starostové a nezávislí jako samostatné uskupení v našem městě nemá 

samostatnou základnu, členem hnutí jsem já a v Sezemicích jsou evidováni ještě dva 

příznivci hnutí. 
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7. Jaký je vývoj členské základny, byl problém sestavit kandidátní listinu s 15 

členy? 

Kandidátní listinu jsme sestavili jako koaliční s nezávislými kandidáty. 

 

8. Jak složitě jste tvořili  pořadí na kandidátní listině? 

Pořadí na kandidátní listině jsme sestavovali podle případného dalšího uplatnění 

kandidátů v případě zvolení do zastupitelstva. 

 

9. Liší se nějak zásadně vaše předvolební kampaň od předešlých kampaní? 

Chtěli bychom předvolební kampaň udělat co nejjednodušší, aby oslovila co největší 

skupinu občanů a aby byly vyzvednuty ty nejvíce potřebné věci, které je nutné 

v našem městě realizovat. 

 

10. Inspiruje se vaše seskupení  v předvolební kampani v programu politické 

strany, za kterou kandidujete? 

Částečně ano. K základním prioritám hnutí patří odpovědné hospodaření, kvalitní 

vzdělávací systém, péče o životní prostředí a zachování kulturního dědictví. Každé 

město má ovšem jiné problémy a my se chceme soustředit hlavně na ty, které trápí 

nejvíce nás. 

 

11. Jak chcete motivovat voliče, aby přišli k volbám? 

Chceme voliče přesvětčit jak z plakátů, tak i ze sociálních sítí, že  komunální volby 

jsou nejdůležitější volby, které mohou osobně ovlivnit a zároveň si zvolit ty 

kandidáty, ke kterým mají nejblíže. 

 

 

12. Je možná spolupráce politických uskupení při podpoře volební účasti? 

V čem konkrétně? 

V politických uskupeních jsou kvalitní kandidáti, kteří se navzájem znají a chtějí pro 

naše město v dalším volebním udělat hodně práce na zvelebení města a 
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přisloučených obcí. Proto i spolupráce při osvětě a přilákání voličů k volbám bude 

určitě příkladná napříč volebním spektrem. 

 

„Za Sezemice krásnější“  

Dotazník po volbách 

 

1. Jaká byla podle Vás hlavní témata voleb 2014, čím si myslíte, že jste nejvíce  

své voliče oslovili? 

Nejdůležitejším  tématem byl určitě  – obchvat -  průjezdnost městem, bezpečnost 

atd. Dále pak více společných projektů s okolními obcemi, chodníky, místní 

komunikace, cyklistické stezky. 

 

2. Jak hodnotíte výsledky voleb 2014 v Sezemicích? 

 Výborně.  Dostal jsem velkou podporu od voličů a se mnou i  celá kandidátka. 

Kromě toho jsem rád, že se společně na rozvoji a  úkolech můžeme podílet i s 

Hnutím ANO 2011, s ODS,  s KDU -  ČSL a ČSSD. I od těchto hnutí a stran jsem 

dostal jednoznačnou podporu, protože nám jde přece o společnou věc. A tak by to 

mělo být. 

 

3. Co si myslíte, že nejvíce ovlivnilo výsledky voleb v Sezemicích v roce 2014? 

Myslím, že dosavadní fungování radnice asi nejvíce přispělo k samotným výsledkům 

voleb. Snažili jsme a snažíme řešit malé i velké problémy, lidem naslouchat a v tom 

bychom měli pokračovat.  

 

4. Existuje  předvolební slib, který budete preferovat v nadcházejícím  období 

v Sezemicích? 

 Témata jsou jasně dána a prezentována napříč politickým spektrem.  Jsou to 

problémy s dopravou, zajištění ještě větší bezpečnosti obyvatel a ochrany 

soukromého a  státního   majetku, ještě lepší využití volnočasových aktivit atd. 
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5. Jak probíhaly povolební rozhovory před volbou starosty, místostarosty a 

dalších orgánů? 

 Jednání začala hned po volbách. Variant na složení rady a samotných komisí bylo 

samozřejmě hodně, ale myslím, že jsme se ve výsledku dohodli se všemi 

zúčastněnými. Naštěstí jsme měli s některými stávajícími kolegy jasné dohody a 

čekali jsme na rozhodnutí voličů.  Občasné kompromisy do této sféry ale také patří. 

 

6. Očekáváte nějaké polemiky při rozhodování důležitých záležitostí 

v zastupitelstvu v nadcházejícím období? 

Domnívám se, že ne, protože témata  a priority k řešení  jsou jasně dány bez ohledu 

na složení zastupitelstva. Jsem moc rád, že se v tomto shodneme. A bilancovat 

budeme za čtyři roky. A pak se uvidí. 

 

7. Pro vyřešení dopravní situace ve městě je v plánu stavba obchvatu Sezemic 

jako přivaděče na R35. Jaký je na to váš názor, je obchvat jedinou 

možností, jak situaci řešit? 

 Je to velice složitý a dlouhodobě trvající  problém. Já se budu snažit spolu se   

zastupiteli  maximálně napomoci  celé věci, ale karty jsou zatím rozdány u jiných 

orgánů.  Jen pevně  věřím, že se co nejdříve „ledy hnou“ a budeme na obchvatu 

aktivně  pracovat. 

 

8. Existuje ve městě Sezemice něco, co byste rádi změnili? 

Je to toho určitě hodně, ale ne vše je realizovatelné. To co ale můžu změnit, je kladný 

vztah občanů ke společnému majetku, k sobě samým atd. Dále je to zapojení co 

nejvíce občanů do společenského života města. 

 

9. Co pokládáte za největší úspěch ve Vaší dosavadní práci v místní 

samosprávě? 

 Za největší úspěch považuji po mnoha letech zase  vyrovnaný rozpočet bez 

rozpočtového provizoria, snad i větší důvěra v městský úřad  a fungující volnočasové 

aktivity občanů. Je ale stále co zlepšovat. 
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10. Je naopak něco, co se nepovedlo? 

Ne úplně se zatím daří zapojit do chodu města některé občany a občany z 

přisloučených obcí. Je to běh na dlouhou trať, ale věřím, že se nám to v následujících 

4 letech podaří. Myslím, že občané by neměli po městu jenom chtít, ale i městu 

trochu dávat. Téma obchvat se snad také v nejbližších měsících posune ku prospěchu 

nás všech dopředu a odlehčí tak šílené dopravě v našem městě. 

ODS 

Dotazník před volbami 

1. Jak jste se dostal ke kandidatuře do zastupitelstva města Sezemice? 

 

To se dá už považovat za historii. Poprvé jsem kandidovala (pro mě překvapivě 

úspěšně) už v roce 1994. Přemluvil mě k tomu můj manžel. Pro ODS to byly první 

komunální volby a já byla členkou. To při mém rozhodování určitě hrálo svou roli. 

 A nejspíš je to tak i v letošních volbách.  

 

2. Jaká jsou vaše očekávání z voleb do zastupitelsta města v roce 2014? 

 

Očekávání jsou jedna věc, skutečné výsledky druhá. Byla bych špatným lídrem, 

kdybych měla nízké ambice. Nicméně také je potřeba říct, že značka ODS dnes (i 

díky některým skandálům z minulosti) „netáhne“. Neočekávám, že bychom dosáhli 

na post starosty. Věřím ale, že v Sezemicích nám budou  voliči nakloněni. Ráda bych 

obhájila místo v městské radě a post předsedy (v lepším případě předsedů) 

finančního nebo  kontrolního výboru.  

  

3. Jste členem politiské strany nebo spolku,  za který kanditujete? 

 

Ano. Do ODS jsem vstoupila krátce po jejím vzniku a patřím k zakládajícím členům 

ODS v Sezemicích.  
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4. Proč jste si zvolil politické uskupení, za které kandidujete? 

 

Myslím, že odpověď je jasná (nakonec vyplývá to i z odpovědi na předcházející 

otázku).  Jsem členkou ODS, protože mi je blízký její program. 

 

5. Jak město podporuje místní politická uskupení, je podpora podle vás 

dostatečná? 

 

Můj názor je ten, že politická uskupení by město podporovat nemělo. Jiné je to 

s podporou spolků (ať už jsou to zahrádkáři, ochotníci, nebo dobrovolní hasiči)  

a sportovních oddílů (s důrazem na sportovní vyžití mládeže). V rozpočtu města je 

každoročně s podporou sportovních oddílů počítáno. O konkrétních částkách pro 

jednotlivé oddíly rozhoduje sportovní komise (zřizuje ji městská rada), ve které může 

mít každý oddíl zastoupení. Město bývá i spolupořadatelem různých spolkových akcí 

v kulturním sále. Snaží se pomáhat i jinak. Domnívám se, že podpora je dostatečná  

(i když členové spolků si to možná nemyslí). 

 

6. Kolik má vaše politická strana  nebo uskupení ve městě členů, pokud ve městě 

existuje? 

 

V současné době ma místní organizace 7 členů. 

 

7. Jaký je vývoj členské základny, byl problém sestavit kandidátní listinu s 15 

členy? 

 

Členská základna je v posledních letech (víceméně) stabilní. Máme své 

sympatizanty, takře s 15 členy až tak velký problém nebyl. 
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8. Jak složitě jste tvořili  pořadí na kandidátní listině? 

 

Nebylo to složité – členové ODS se sešli a dohodli. 

 

9. Liší se nějak zásadně vaše předvolební kampaň od předešlých kampaní? 

 

Trochu se liší – více klademe důraz na osobní setkávání. Na rozdíl od minulosti se 

nepotřebujeme vymezovat proti vedení měst, jehož (priority jsou blízké volebním 

programům ODS. 

 

10. Inspiruje se vaše seskupení  v předvolební kampani v programu politické 

strany, za kterou kandidujete? 

 

Určitě. Myslím si, že stejně jako by měl být každý z nás zodpovědný za svůj vlastní 

život, tak by měly mít větší pravomoci, ale i zodpovědnost obce/města. Město by 

mělo pro své občany dobře spravovat a udržovat svůj majetek. Pod tím se dá 

představit ledacos – jsou to např. chodníky, místní komunikace, domov pro seniory, 

knihovna, školy, informační tabule. 

11. Jak chcete motivovat voliče, aby přišli k volbám? 

 

Tak tohle patří k těm těžším úkolům. Řekla bych, že rok od roku těžším. Ale 

vyzýváme k účasti v našich předvolebních materiálech, při osobním setkávání se 

známými či sousedy (a to i v případě, kdy o nich vím, že ODS není „jejich šálkem 

kávy“), na sociálních sítích 

 

12. Je možná spolupráce politických uskupení při podpoře volební účasti? 

V čem konkrétně? 

 

Možná je, byť trochu omezená. Ale trochu na to odpovídá moje předchozí odpověď. 
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ODS 

Dotazník po volbách 

1. Jaká byla podle Vás hlavní témata voleb 2014, čím si myslíte, že jste nejvíce  

své voliče oslovili? 

 

Podle výsledku soudím, že voliči jsou spokojeni s „generační“ výměnou ve vedení 

radnice, ke které došlo v polovině předešlého volebního období – uskupení, které 

vedl starosta města přesvědčivě zvítězilo (do zastupitelstva se dky tomu dostalo i 

několik nových tváří). Volební programy byly velmi podobné - domnívám se tedy, 

že voliči spíše ocenili práci v minulých obdobích.  

 

2. Jak hodnotíte výsledky voleb 2014 v Sezemicích? 

 

Pro sebe je hodnotím jako úspěšné – byla jsem zvolená. Pro ODS už to tak skvělé 

není, vše je ale relativní. Máme stejný počet zastupitelů jako ANO, byli jsme 

úspěšnější než KDU-ČSL, ČSSD,  KSČM 

 

3. Co si myslíte, že nejvíce ovlivnilo výsledky voleb v Sezemicích v roce 2014? 

 

Výsledky voleb ovlivňuje poměrně dost stále se snižující volební účast.  Jak jsem 

napsala výše,  domnívám se, že voliči uvítali výměnu na postu starosty a 

místostarosty před dvěma lety a podpořili jejich uskupení. 

 

4. Existuje  předvolební slib, který budete preferovat v nadcházejícím  oddobí 

v Sezemicich? 

 

Samozřejmě - soustředit se především na správu a údržbu majetku města, na 

maximální využití dotačních titulů.  Cílem zůstává to, aby se lidem v Sezemicích 

dobře bydlelo. Od údržby zeleně, přes úklid, likvidaci odpadů až k dětským 

koutkům, bezpečnosti v ulicích, k dobré dopravní dostupnosti. 
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5. Jak probíhaly povolební rozhovory před volbou starosty, místostarosty a 

dalších orgánů? 

 

Dle mého názoru zcela standardně – starosta zástupce našeho volebního seskupení 

přijal, hovořili jsme o našich představách, probrali jsme povolební situaci. Vzhledem 

k výsledku voleb bylo vše v podstatě v režii stávajícího starosty. 

 

6. Očekáváte nějaké polemiky při rozhodování důležitých záležitostí 

v zastupitelstvu v nadcházejícím období? 

 

Domnívám se, že jich bude méně než v předcházejících obdobích, ale nejspíš budou. 

 

7. Pro vyřešení dopravní situace ve městě je v plánu stavba obchvatu Sezemic 

jako přivaděče na R35. Jaký je na to váš názor, je obchvat jedinou 

možností, jak situaci řešit? 

 

Ano – vše ostatní sice vylepší stávající situaci, ale nevyřeší ji. 

 

8. Existuje ve městě Sezemice něco, co byste rádi změnili? 

 

Ano – vzhled veřejných prostranství. 

 

9. Co pokládáte za největší úspěch ve Vaší dosavadní práci v místní 

samosprávě? 

 

To je velmi subjektivní záležitost – to, co se někomu líbí, jiný nemusí jako úspěch 

přijmout. Hodnotit by měli jiní. Ale jako příklad bych snad uvedla – prosazení 

cyklistické stezky do Pardubic, vznik městské policie, ozelenění města. 
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10. Je naopak něco, co se nepovedlo? 

 

Třeba to, že se ne vždy podařilo  úplně „ukočírovat“ ambice předešlého starosty 

s jeho občas megalomanskými plány. I když tomu poslednímu se podařilo zabránit. 

Bioplynová stanice, měla být mnohem větší, než se původně projednávalo. Pro město 

se mohla stát účast v projektu, který veřejnost z větší části odmítala, likvidační. 

ČSSD 

Dotazník před volbami 

 

1. Jak jste se dostal ke kandidatuře do zastupitelstva města Sezemice? 

 V komunálních volbách kandiduji po třetí. Zatím jsem do zastupitelstva města 

zvolen nebyl. Nejprve jsem byl na kandidátce na 6 místě, minulé volby jsem byl č.2. 

Nyní jsme se na schůzi MO ČSSD dohodli, že budu kandidovat jako lídr.   

 

2. Jaká jsou vaše očekávání z voleb do zastupitelsta města v roce 2014? 

Chtěli bychom, aby byli zvoleni alespoň 3 kandidáti ČSSD do zastupitelstva. Rovněž 

bych si přál, aby budoucí zastupitelé řešili problémy města s co největší péčí a aby se 

všem v Sezemicích žilo ještě lépe.  

 

3. Jste členem politické strany nebo spolku,  za který kanditujete? 

Ano, jsem členem ČSSD už 10 let. Vstoupil jsem do strany po ukončení práce u 

Policie ČR. Chtěl jsem pro život v Sezemicích udělat trochu více, než jen klábosit u 

piva o problémech města. Dále se jako člen strany dozvím další informace o politice 

a životě ve městě. Rovněž mě zajímají problémy v Pardubicích a na okrese 

Pardubice. 
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4. Proč jste si zvolil politické uskupení, za které kandidujete? 

Jako člen ČSSD se automaticky předpokládá, že budu za stranu kandidovat. 

Myšlenky strany jsou mně asi nejbližší, ze všech ostatních politických stran. Ve 

straně můžu svobodně uplatňovat své názory.  

 

5. Jak město podporuje místní politická uskupení, je podpora podle vás 

dostatečná? 

Domnívám se, že město téměř nepodporuje místní strany. Naštěstí okresní výbor 

ČSSD podporuje místní organizace poměrně značně.  Do budoucna bych chtěl, aby 

se podpora města zlepšila. 

 

6. Kolik má vaše politická strana  nebo uskupení ve městě členů, pokud ve 

městě existuje? 

ČSSD nemá v Sezemicích velkou základnu. Je nás 7 členů. Hlavní úlohou naší 

organizace je mimo jiné rozšíření počtu členů. 

 

7. Jaký je vývoj členské základny, byl problém sestavit kandidátní listinu s 15 

členy? 

Bohužel se nám nepodařilo naplnit kandidátku pro 15 členů. Máme jich pouze 13. I 

přes snahu všech členů strany se nám plný počet kandidátů nepodařilo sehnat. Lidé 

bohužel nemají zájem ve volbách kandidovat. Sezemice je spíše pravicově založené 

město. 

  

8. Jak složitě jste tvořili  pořadí na kandidátní listině? 

Pořadí na kandidátní listině schvalovala schůze MO ČSSD Sezemice. Sestavila se 

bez problémů. Na pořadí se shodli všichni členové přítomni na schůzi. 

 

9. Liší se nějak zásadně vaše předvolební kampaň od předešlých kampaní? 

Naše kampaň se nijak zásadně neliší od minulých voleb. Přejeme si, aby se lidem 

v Sezemicích žilo ještě lépe a chceme prosazovat transparentní vedení města. 
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Vzhledem k tomu, že již v současné době nekandiduje do voleb předchozí starosta, 

bude se tento bod prosazovat lépe.  

 

10. Inspiruje se vaše seskupení  v předvolební kampani v programu politické 

strany, za kterou kandidujete? 

Určitě ano. ČSSD podporuje sociální politiku a je pro lidi. Náš program je sestaven 

pro lepší život v Sezemicích. Chceme řešit zejména problematiku dopravy,  

komunikací  a sportu. 

 

11. Jak chcete motivovat voliče, aby přišli k volbám? 

Chceme voliče přesvědčit informacemi z plakátů, letáků a osobními setkáními.  

Myslím si, že lidé volí své zastupitele se zájmem a vždy je volební účast hojná. 

 

12. Je možná spolupráce politických uskupení při podpoře volební účasti? 

V čem konkrétně? 

Ano, je možná. Všechny strany mají zájem, aby se komunálních voleb účastnilo co 

nejvíce voličů. Čím více voličů přijde k urně, tím jsou volby transparentnější. Svědčí 

to o zájmu občanů na složení vedení města. Domnívám se, že i letos bude volební 

účast značná.  Je nutné, aby členové stran vyzívali občany k účasti ve volbách. Ten 

kdo nevolí, ať si potom nestěžuje. 

 

ČSSD 

Dotazník po volbách 

 

1. Jaká byla podle Vás hlavní témata voleb 2014, čím si myslíte, že jste nejvíce  

své voliče oslovili? 

 

Předvolební program měly všechny kandidující strany podobný. Všichni vědí, co 

občany tíží a kde je třeba pracovat. Komunální volby jsou hlavně o osobnostech a 

sympatiích, což se také potvrdilo. Byli zvoleni většinou kandidáti, kteří již dříve 
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v zastupitelstvu působili. Toto dokazuje, že občané jsou spokojeni s vedením města a 

nechtějí nějaké velké změny. 

 

2. Jak hodnotíte výsledky voleb 2014 v Sezemicích? 

Já, jako lídr strany jsem spokojen s tím, že jsem se dostal do zastupitelstva. Toto je 

pro mě dosažení určitého cíle. Můžu se aktivně věnovat řízení a budování města. Na 

druhé straně nejsem spokojen s výsledkem strany ČSSD, která skončila jako 

předposlední s poměrně malým počtem celkových hlasů. Obhájili jsme pouze 

jednoho zastupitele.  

 

 

3. Co si myslíte, že nejvíce ovlivnilo výsledky voleb v Sezemicích v roce 2014? 

Občané sázeli především na jistotu a volili prověřené lidi. Na druhé straně chybí na 

kandidátkách nové a silné osobnosti, které by mohli složení zastupitelstva ovlivnit. 

Očekával jsem rovněž větší volební účast. K volbám šli hlavně ryzí Sezemáci, kteří 

volili stranu pana starosty. Škoda, že polovina občanů se voleb neúčastnilo, jistě by 

to mělo vliv na výsledky.    

 

4. Existuje  předvolební slib, který budete preferovat v nadcházejícím  období 

v Sezemicich? 

Budu preferovat hlavně transparentnost politiky vedení města. Dále bych rád, aby se 

chodníky a místní komunikace dali do pořádku a město zkrásnělo. Rovněž se budu 

zasazovat za vybudování sportovišť, které v Sezemicích hodně chybí. 

 

5. Jak probíhaly povolební rozhovory před volbou starosty, místostarosty a 

dalších orgánů? 

Já jsem žádný povolební rozhovor nevedl. Připadalo mi, že není jiný kandidát na 

starostu, než je ten dosavadní. Osobně jsem ani jiného starostu nechtěl. Vím, že byli 

další zájemci na místostarostu, nicméně si dosavadní starosta vybral stejného 

člověka, jako byl dříve. Je důležité, aby si oba seděli. Sezemice jsou malé město na 

to, aby tyto funkce byly politické, jako ve velkých městech. Já jsem předložil 

zájemce o kandidáty do různých komisí městské rady. O tom se bude rozhodovat 

později.  
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6. Očekáváte nějaké polemiky při rozhodování důležitých záležitostí 

v zastupitelstvu v nadcházejícím období? 

Velké polemiky neočekávám. Domnívám se, že zvolení zastupitelé jsou většinou lidé 

podobných názorů, kterým jde o fungování města a ne o nějaké dohady a vytváření 

problémů. Politická příslušnost zde nehraje zásadní roli. Určitě se vyskytnou nějaké 

rozepře, ale tyto nebudou mít zásadní vliv na fungování města a plnění cílů. 

 

7. Pro vyřešení dopravní situace ve městě je v plánu stavba obchvatu Sezemic 

jako přivaděče na R35. Jaký je na to váš názor, je obchvat jedinou 

možností, jak situaci řešit? 

Určitě ne jediný způsob, jak dopravu ve městě řešit, ale rozhodně nejefektivnější. 

Nemá cenu vymýšlet semafory, řízení křižovatek policií, či úpravou dopravního 

značení. Je potřeba vozidla, která městem pouze projíždí a ucpávají ho, dostat mimo 

obec. To je možné pouze obchvatem.  

           

8. Existuje ve městě Sezemice něco, co byste rádi změnili? 

Existuje a je to především myšlení lidí. Stále se setkávám s kritikou různých lidí na 

dění v Sezemicích. Tito lidé však neučiní nic pro lepší život ve městě. Možná někteří 

nejdou ani k volbám, ale přesně vědí „ co je třeba dělat‘‘.  Rovněž bych rád, aby 

občané začali více sportovat. Dříve v Sezemicích bylo mnoho sportovců. Obrovská 

tradice je sezemický fotbal a Spartak Sezemice. V současnosti bohužel zájem o sport 

upadá a mladá generace má jiné zájmy.  Je neuvěřitelné, že u fotbalu je problém 

sestavit družstvo mladých hráčů. Ten samý problém je i při cvičení v tělocvičně, kde 

mladí téměř nechodí. Chtěl bych tedy změnit přístup. občanů k dění v obci a podpořit 

sportovní aktivity.    
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9. Co pokládáte za největší úspěch ve Vaší dosavadní práci v místní 

samosprávě? 

V místní samosprávě jsem toho zatím moc neudělal. Do zastupitelstva jsem se dostal 

až letos. Jsem na práci zvědavý a těším se na ni. Dříve jsem působil v kontrolní 

komisi a poslední volební období v likvidační komisy města. Toto však za nějaký 

velký čin nepovažuji.  

 

 

10. Je naopak něco, co se nepovedlo? 

Na tuto otázku nemůžu zcela odpovědět, jak jsem psal, teprve v samosprávě 

začínám. Snad jen to, že nejsem spokojen s nízkým počtem volebních hlasů u ČSSD. 

Je třeba více zviditelnit místní organizaci a nabrat nové mladé členy. Dále musíme 

zapracovat na vyšší volební účasti v dalších volbách. Lidé, kteří seděli doma, byli 

potenciálními voliči nejen ČSSD, ale i dalších politických stran, které také neměli 

uspokojivý volební výsledek.  

 

HNUTÍ ANO 2011 

Dotazník před volbami 

1. Jak jste se dostal ke kandidatuře do zastupitelstva města Sezemice? 

V zastupitelstvu jsem už druhé volební období. V tom prvním jsem byla, coby radní, 

v letech   2002 až 2006, podruhé v tomto (2010 – 2014). Byla jsem oslovena 

tehdejším starostou města. 

 

2. Jaká jsou vaše očekávání z voleb do zastupitelsta města v roce 2014? 

Do těchto voleb jsem se přihlásila proto, abych mohla pokračovat dále v práci, kterou  

jsem vykonávala v tomto volebním období  a mám ji ráda. Snažím se  využít všech 

svých dosavadních zkušeností a pracovních kontaktů  ve prospěch města. O tom ale 

rozhodnou sami voliči. 

 

3. Jste členem politické strany nebo spolku,  za který kanditujete? 

Od jara tohoto roku jsem se stala členkou Hnutí ANO.  
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4. Proč jste si zvolila politické uskupení, za které kandidujete? 

Před posledními parlamentními volbami  (říjen 2013)  jsem přemýšlela, koho půjdu 

volit. V té době jsem nebyla, ani nikdy před tím, v žádné politické straně nebo hnutí. 

Začala jsem si tehdy mapovat volební strany a sledovala jsem jejich činnost. Nejblíže 

mně bylo v té době Hnutí ANO. Ztotožňovala  jsem se a stále více ztotožňuji s 

názory jejich představitelů.  Proto jsem rozhodla pod touto značkou také kandidovat. 

 

5. Jak město podporuje místní politická uskupení, je podpora podle vás 

dostatečná? 

Město se nikterak nepodílí na činnosti politických seskupení, což je dobře. Dle mého 

názoru, který mám stále neměnný, by ani v komunální politice neměly figurovat 

politické strany a hnutí. V případě našeho města by mělo jít všem  15  zastupitelům o 

jedno – o rozkvět města a dobré žití všech obyvatel města. 

6. Kolik má vaše politická strana  nebo uskupení ve městě členů, pokud ve městě 

existuje? 

Hnutí Ano je nováčkem na poli komunální politiky a své členy a příznivce teprve na 

menších městech začíná sdružovat. Sezemické  hnutí Ano má k dnešnímu dni 6 

členů. 

 

7. Jaký je vývoj členské základny, byl problém sestavit kandidátní listinu s 15 

členy? 

Jak jsem již uvedla, členů je zatím 6, ale po komunálních volbách se do Hnutí hlásí 

další zájemci. Se sestavením kandidátní listiny to bylo stejné jako v uplynulých 

volbách. Několik oslovených lidí kandidaturu odmítlo z důvodu zaneprázdněnosti, 

jiní se zase nechtěli veřejně prezentovat. Nakonec jsme sestavili, dle mého názoru, 

dobrou patnáctku lidí. Vesměs se někteří z nich už řadu podílejí na chodu města, 

hlavně v oblasti sportu a kultury. 
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8. Jak složitě jste tvořili  pořadí na kandidátní listině? 

  Pořadí na kandidátní listině jsme si odsouhlasili bez problémů a brali jsme v potaz 

přání jednotlivých kandidátů. Pořadí není stejně v těchto volbách důležité, voliči 

hledají jména, která znají.  

   

9. Liší se nějak zásadně vaše předvolební kampaň od předešlých kampaní? 

Ne, protože na rozdíl od větších měst se tady prakticky všichni známe a není tedy 

potřeba jakkoliv prezentovat volební programy v širším měřítku. My, co tady žijeme, 

známe, kde nás tlačí pata a co by mělo být mezi prioritami k řešení v novém 

volebním období. 

 

10. Inspiruje se vaše seskupení  v předvolební kampani v programu politické 

strany, za kterou kandidujete? 

Víceméně ne, protože komunální problematika je přece jen odlišná od té parlamentní 

nebo senátní. Snad jen, zcela přirozeně, má být slušná a srozumitelná voličům. 

11. Jak chcete motivovat voliče, aby přišli k volbám? 

Motivace jít k volbám by měla být hlavně v každém v nás. Jen tak můžeme ovlivnit 

lidi v čele města. Při diskusi s občany samozřejmě zdůrazňuji, že jít k volbám je 

právo každého z nás a proč ho nevyužít? 

 

12. Je možná spolupráce politických uskupení při podpoře volební účasti? V čem 

konkrétně? 

Možná spolupráce určitě je, ale v tuto chvíli si  ji  v reálu neumím představit. Snad 

jen šířit myšlenku - každý obyvatel našeho města má právo na svůj názor a záleží jen 

na nich samotných , koho chtějí mít ve vedení města. 
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HNUTÍ ANO 2011 

Dotazník po volbách 

 

1. Jaká byla podle Vás hlavní témata voleb 2014, čím si myslíte, že jste nejvíce  

své voliče oslovili? 

Téma číslo jedna byla doprava – obchvat -  průjezdnost městem, bezpečnost atd. 

Jejich řešení není jednoduché, ale moc důležité pro klid a pohodu nás všech. Své 

voliče jsem oslovila asi tím, že jsem se v uplynulém volebním období zapojovala 

nejen do kulturních projektů a života města, ale že jsem se snažila a snažím pomoci i 

sociálně slabým spoluobčanům a v neposlední řadě i se zajímám a řeším problémy a 

témata týkající se zvířat. 

 

2. Jak hodnotíte výsledky voleb 2014 v Sezemicích? 

Myslím, že dopadly velice dobře. Stávající starosta měl mou podporu i podporu 

mých kolegů. Hnutí Anno 2011 mělo druhý nejlepší výsledek. Jsem ráda, že jsem 

dostala důvěru i já a že v zastupitelstvu jsme z naší kandidátky alespoň dva.  

 

 

3. Co si myslíte, že nejvíce ovlivnilo výsledky voleb v Sezemicích v roce 2014? 

Bylo to hlavně o lidech na kandidátkách, o stávající, fungující radnici v čele se 

starostou. Za to jsem moc rada. Zastávám už řadu let názor, že do komunálních voleb 

by neměly vstupovat strany a hnutí, ale lidé. Zvolené zastupitelstvo přece musí jako 

jeden muž pomáhat a řešit problémy. Dostalo důvěru voličů a tu by nemělo zklamat. 

 

4. Existuje  předvolební slib, který budete preferovat v nadcházejícím  období 

v Sezemicich? 

Domnívám se, že vše, co bylo publikováno v rámci našeho volebního programu, by 

si zasloužilo stejnou pozornost.  Navíc to jsou témata, která byla prezentována i v 

ostatních volebních programech. Budu pracovat a pokračovat ve své práci tak, abych 

je co nejvíce naplnila. Místo v radě města mně zavazuje k důležitějšímu 
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rozhodování, ale vzhledem k mým dosavadním zkušenostem ve státní správě (jedno 

volební období jsem už v radě byla) i v soukromé sféře se budu snažit využít v právě 

v jejich prospěch. 

 

5. Jak probíhaly povolební rozhovory před volbou starosty, místostarosty a 

dalších orgánů? 

Jednání začala hned druhý den po volbách a nebyla nijak dramatická. S původním 

vedením jsme si slíbili v případě úspěchu pokračování naší spolupráce. Vše záleželo 

na voličích a ti rozhodli tak, jak jak rozhodli. Jsem za to moc ráda a udělám vše pro 

to, abych se za čtyři roky mohla ohlédnout se ctí. 

 

6. Očekáváte nějaké polemiky při rozhodování důležitých záležitostí 

v zastupitelstvu v nadcházejícím období? 

Těžko předjímat – myslím však, že žádné zásadní názorové rozkoly nebudou. Bez 

ohledu na politické zastoupení nám jde všem přece o blaho obyvatel Sezemic. 

 

7. Pro vyřešení dopravní situace ve městě je v plánu stavba obchvatu Sezemic 

jako přivaděče na R35. Jaký je na to váš názor, je obchvat jedinou 

možností, jak situaci řešit? 

Nejsem odbornicí na stávající problémy, ale myslím, že se jedná o zásadní možnost. 

Je samozřejmě podmíněna řadou vyřešených otázek. Důležité je, že stávající vláda a 

poslanci mají chuť tuto situaci ve spolupráci s městy, kterých se situace týká, řešit. 

 

8. Existuje ve městě Sezemice něco, co byste rádi změnili? 

Je hodně příležitostí, jak život ve městě spestřit, Budu se snažit vybudovat kladný 

vztah občanů ke kulturním tradicím a akcím. Dále je mým cílem zapojení co nejvíce 

občanů do společenského života města. 
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9. Co pokládáte za největší úspěch ve Vaší dosavadní práci v místní 

samosprávě? 

Pro mě to bylo již druhé funkční období. Jsem moc ráda, že se nám podařila řada 

velkých kulturních a sportovních akcí pro všechny věkové kategorie. Jsem ráda, že 

jsme zapojili do života města více občanů. Ještě je ale, stále co zlepšovat. Nápadů na 

řadu projektů je hodně, jen je musíme zkusit. Nesmíme se nechat odradit třeba i 

prvními neúspěchy. 

 

10. Je naopak něco, co se nepovedlo? 

 

Nedaří se více zapojit do chodu města občany z přilehlýcvh obcí. Je to běh na 

dlouhou trať, ale, věřím se nám to v následujících čtyřech letech podaří.  
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příjmení, jméno, tituly abs. v % 

1 Křesť.demokr.unie-Čs.str.lid. 1 Srazil Martin Bc. 
KDU-
ČSL 

KDU-
ČSL 357 18 1 

  

1 Křesť.demokr.unie-Čs.str.lid. 2 Matúšů František 
KDU-
ČSL 

KDU-
ČSL 207 11   1 

1 Křesť.demokr.unie-Čs.str.lid. 3 Kožnar Jiří 
KDU-
ČSL BEZPP 185 9,4   2 

1 Křesť.demokr.unie-Čs.str.lid. 5 Srazil Radek 
KDU-
ČSL 

KDU-
ČSL 155 7,9   3 

1 Křesť.demokr.unie-Čs.str.lid. 6 Knaute Lukáš 
KDU-
ČSL BEZPP 152 7,8   4 

1 Křesť.demokr.unie-Čs.str.lid. 4 Metelková Martina 
KDU-
ČSL BEZPP 105 5,4   5 

1 Křesť.demokr.unie-Čs.str.lid. 7 Trtek Pavel 
KDU-
ČSL 

KDU-
ČSL 79 4   6 

1 Křesť.demokr.unie-Čs.str.lid. 8 Matúšů Jiří 
KDU-
ČSL 

KDU-
ČSL 105 5,4   7 

1 Křesť.demokr.unie-Čs.str.lid. 9 Marešová Pavla MVDr. 
KDU-
ČSL BEZPP 125 6,4   8 

1 Křesť.demokr.unie-Čs.str.lid. 10 Jeník Martin 
KDU-
ČSL BEZPP 106 5,4   9 

1 Křesť.demokr.unie-Čs.str.lid. 11 Dvořák Jiří 
KDU-
ČSL BEZPP 88 4,5   10 

1 Křesť.demokr.unie-Čs.str.lid. 12 Hloupá Monika 
KDU-
ČSL 

KDU-
ČSL 58 3   11 

1 Křesť.demokr.unie-Čs.str.lid. 13 Prausová Jitka 
KDU-
ČSL BEZPP 80 4,1   12 

1 Křesť.demokr.unie-Čs.str.lid. 14 Košková Libuše 
KDU-
ČSL BEZPP 111 5,7   13 

1 Křesť.demokr.unie-Čs.str.lid. 15 Červinková Helena 
KDU-
ČSL BEZPP 48 2,4   14 

2 
ZA SEZEMICE KRÁSNĚJŠÍ, STAN, 
NK 1 Staněk Martin STAN STAN 911 12 1   
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2 
ZA SEZEMICE KRÁSNĚJŠÍ, STAN, 
NK 3 Kubizňák Ladislav NK BEZPP 722 9,5 2   

2 
ZA SEZEMICE KRÁSNĚJŠÍ, STAN, 
NK 2 Plecháček Vlastimil Ing. NK BEZPP 654 8,6 3   

2 
ZA SEZEMICE KRÁSNĚJŠÍ, STAN, 
NK 10 Svatoňová Radka Mgr. NK BEZPP 574 7,6 4   

2 
ZA SEZEMICE KRÁSNĚJŠÍ, STAN, 
NK 6 Karlová Zděna NK BEZPP 571 7,5 5   

2 
ZA SEZEMICE KRÁSNĚJŠÍ, STAN, 
NK 4 Trunec Václav Ing. NK BEZPP 474 6,2 6   

2 
ZA SEZEMICE KRÁSNĚJŠÍ, STAN, 
NK 5 Holá Jana Ing. Ph.D. NK BEZPP 458 6 7   

2 
ZA SEZEMICE KRÁSNĚJŠÍ, STAN, 
NK 7 Dohnanský Tomáš NK BEZPP 444 5,9   1 

2 
ZA SEZEMICE KRÁSNĚJŠÍ, STAN, 
NK 8 Knížková Michaela NK BEZPP 419 5,5   2 

2 
ZA SEZEMICE KRÁSNĚJŠÍ, STAN, 
NK 9 Brožová Dagmar MUDr. NK BEZPP 433 5,7   3 

2 
ZA SEZEMICE KRÁSNĚJŠÍ, STAN, 
NK 11 Rudolf Jiří NK BEZPP 526 6,9   4 

2 
ZA SEZEMICE KRÁSNĚJŠÍ, STAN, 
NK 12 Češka Roman Mgr. NK BEZPP 365 4,8   5 

2 
ZA SEZEMICE KRÁSNĚJŠÍ, STAN, 
NK 13 Remešová Anna NK BEZPP 346 4,6   6 

2 
ZA SEZEMICE KRÁSNĚJŠÍ, STAN, 
NK 14 Roček Miroslav NK BEZPP 338 4,5   7 

2 
ZA SEZEMICE KRÁSNĚJŠÍ, STAN, 
NK 15 Levinský Zdeněk NK BEZPP 350 4,6   8 

3 Nezávislí Sezemic a obcí, SNK 3 Holub Vlastimil NK BEZPP 250 12 1   

3 Nezávislí Sezemic a obcí, SNK 4 Kolář Jiří NK BEZPP 227 11 2   

3 Nezávislí Sezemic a obcí, SNK 1 Černý Břetislav NK BEZPP 193 9,5   1 

3 Nezávislí Sezemic a obcí, SNK 7 Řezníček Petr NK BEZPP 157 7,7   2 

3 Nezávislí Sezemic a obcí, SNK 8 Trojan Radek NK BEZPP 157 7,7   3 

3 Nezávislí Sezemic a obcí, SNK 9 Mezera Filip Ing. NK BEZPP 155 7,6   4 

3 Nezávislí Sezemic a obcí, SNK 12 Došelová Hana NK BEZPP 152 7,5   5 

3 Nezávislí Sezemic a obcí, SNK 2 Vohradník Petr NK BEZPP 113 5,6   6 

3 Nezávislí Sezemic a obcí, SNK 5 Ráliš Miroslav NK BEZPP 71 3,5   7 

3 Nezávislí Sezemic a obcí, SNK 6 Jelínek Jan NK BEZPP 88 4,3   8 

3 Nezávislí Sezemic a obcí, SNK 10 Mohaupt Ladislav NK BEZPP 142 7   9 

3 Nezávislí Sezemic a obcí, SNK 11 Novák Luděk NK BEZPP 55 2,7   10 

3 Nezávislí Sezemic a obcí, SNK 13 Lingr František NK BEZPP 90 4,4   11 

3 Nezávislí Sezemic a obcí, SNK 14 Krajíčková Markéta Bc. NK BEZPP 58 2,9   12 

3 Nezávislí Sezemic a obcí, SNK 15 Svědiroh Stanislav NK BEZPP 120 5,9   13 

4 Občanská demokratická strana 2 Kačer Aleš Ing. ODS ODS 290 15 1   

4 Občanská demokratická strana 1 Krátká Hana Mgr. ODS ODS 239 12 2   

4 Občanská demokratická strana 4 Hron Přemysl Ing. ODS BEZPP 188 9,6   1 

4 Občanská demokratická strana 3 Ulrych Martin ODS ODS 163 8,3   2 

4 Občanská demokratická strana 5 Hanousek Václav DiS. ODS ODS 128 6,5   3 

4 Občanská demokratická strana 6 Strauss Ivo MVDr. ODS BEZPP 120 6,1   4 

4 Občanská demokratická strana 7 Augsten Martin ODS BEZPP 128 6,5   5 

4 Občanská demokratická strana 8 Řezka Jaroslav Ing. ODS ODS 87 4,4   6 

4 Občanská demokratická strana 9 Půlpánová Magda ODS ODS 85 4,3   7 
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4 Občanská demokratická strana 10 Jícha Petr Ing. ODS ODS 100 5,1   8 

4 Občanská demokratická strana 11 Ulrych Josef ODS BEZPP 96 4,9   9 

4 Občanská demokratická strana 12 Beneš Daniel Ing. ODS BEZPP 87 4,4   10 

4 Občanská demokratická strana 13 Krátký Petr ODS BEZPP 85 4,3   11 

4 Občanská demokratická strana 14 Kubíčková Jaroslava ODS BEZPP 76 3,9   12 

4 Občanská demokratická strana 15 Kačerová Marcela ODS BEZPP 95 4,8   13 

5 Česká str.sociálně demokrat. 1 Vlasák Petr ČSSD ČSSD 173 15 1   

5 Česká str.sociálně demokrat. 2 Michalec Vladimír Ing. ČSSD ČSSD 143 13   1 

5 Česká str.sociálně demokrat. 3 Řezníčková Eva Mgr. ČSSD BEZPP 129 11   2 

5 Česká str.sociálně demokrat. 4 Řeháková Drahomíra ČSSD ČSSD 72 6,4   3 

5 Česká str.sociálně demokrat. 5 Dobružská Petra Bc. ČSSD BEZPP 76 6,7   4 

5 Česká str.sociálně demokrat. 6 Koníř Libor ČSSD BEZPP 67 5,9   5 

5 Česká str.sociálně demokrat. 7 
Mašíčková Ludmila 
Mgr. ČSSD BEZPP 89 7,9   6 

5 Česká str.sociálně demokrat. 8 Binko Luděk ČSSD BEZPP 56 5   7 

5 Česká str.sociálně demokrat. 9 Lohniská Jana ČSSD BEZPP 52 4,6   8 

5 Česká str.sociálně demokrat. 10 Vohralík Petr ČSSD BEZPP 84 7,4   9 

5 Česká str.sociálně demokrat. 11 Palata Jan ČSSD BEZPP 70 6,2   10 

5 Česká str.sociálně demokrat. 12 Hynek Stanislav ČSSD BEZPP 67 5,9   11 

5 Česká str.sociálně demokrat. 13 Plaček Jiří Ing. ČSSD BEZPP 50 4,4   12 

6 Komunistická str.Čech a Moravy 1 Olejník Vladimír KSČM   60 23     

6 Komunistická str.Čech a Moravy 2 
Kustein Antonín Ing. 
arch. KSČM   74 29     

6 Komunistická str.Čech a Moravy 3 Hloupý Vladimír KSČM   60 23     

6 Komunistická str.Čech a Moravy 4 Kindl Josef KSČM   35 14     

6 Komunistická str.Čech a Moravy 5 Kindlová Jana KSČM   28 11     

7 ANO 2011 1 Schillerová Marie 
ANO 
2011 

ANO 
2011 432 15 1   

7 ANO 2011 2 Krejčík Luboš Mgr. 
ANO 
2011 

ANO 
2011 343 12 2   

7 ANO 2011 4 Holečková Eva Mgr. 
ANO 
2011 

ANO 
2011 258 9   1 

7 ANO 2011 5 Brutar Michal Mgr. 
ANO 
2011 BEZPP 234 8,2   2 

7 ANO 2011 8 Prausová Iveta Bc. 
ANO 
2011 BEZPP 211 7,4   3 

7 ANO 2011 3 Ševčík Marek 
ANO 
2011 

ANO 
2011 167 5,8   4 

7 ANO 2011 6 Tučková Veronika 
ANO 
2011 

ANO 
2011 126 4,4   5 

7 ANO 2011 7 Málek Petr 
ANO 
2011 BEZPP 190 6,6   6 

7 ANO 2011 9 Levinská Gabriela 
ANO 
2011 BEZPP 127 4,4   7 

7 ANO 2011 10 
Jakoubková Romana 
Mgr. 

ANO 
2011 BEZPP 146 5,1   8 

7 ANO 2011 11 Šetek Petr 
ANO 
2011 BEZPP 118 4,1   9 

7 ANO 2011 12 Ročková Lucie 
ANO 
2011 BEZPP 136 4,8   10 

7 ANO 2011 13 
Krejčíková Barbora 
Mgr. 

ANO 
2011 BEZPP 152 5,3   11 
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7 ANO 2011 14 Knytl Jiří Ing. 
ANO 
2011 BEZPP 87 3   12 

7 ANO 2011 15 Rubeš Daniel Ing. 
ANO 
2011 

ANO 
2011 132 4,6   13 

Zdroj: vlastní zpracování dle dat ČSÚ 

 


